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Kommunstyrelsen 

Å r stadens integrerade ledningssystem, ILS, et t effektivt sy
stem för ledning, styrning och uppföljning 

Revisorsgrupp 1 har den 17 december 2009 behandlat bifogade revisionsrap-
port(nrM2009). 

Granskningen visar att ILS och ILS-webb är ett effektivt stöd för både kom
munstyrelsen och stadens nämnder. 

Granskningen visar också att kunskapen om ILS hos stadens förtroendevalda 
politiker måste öka. 

Vi kan också notera att endast hälften av nämndledamötema känner sig delak
tiga i nämndernas verksamhetsplanering. Ärmu färre tycker att de är delaktiga 
vid verksamhetsuppföljningarna. Det är nämnden som har det yttersta ansvaret 
för den verksamhet som bedrivs. Detta förutsätter nämndens delaktighet i såväl 
planerings- som uppföljningsarbetet. Vi anser att det är ytterst angeläget att 
samtliga nämndledamöter är delaktiga och att kommunstyrelsen vidtar åtgärder 
för att öka denna andel. 

Vi överlämnar härmed rapporten till kommunstyrelsen för yttrande till revi
sorsgrupp 1 senast den 1 mars 2010. 

Till övriga nämnder överlämnas rapporten för kännedom. 

På revisoremas vägnar 

x<%y^::;^ 2::t^:/6 
^^"^ BengtAkalla 

Ordförande 
Hans Ravelins 
Vice ordförande 

s 
Stefan Rydberg 
Sekreterare 

105 35 Stockholm. Telefon 08-508 29 000. Fax 08-508 29 399 
revision@rvk.stockholm.se 
Besöksadress Hantverkargatan 3 A 1 t r w w w . s t o c k h o i m . s e / r e v i s i o n 



ci^Wo 

Stadsdirektören 
Berörda förvaltningschefer 

SID 2 (2) 



^ t f 

^fk^ 

STADSREVISIONEN 
v/ww.stockholm.se/revision December 2009 

DNR 420-173/2009 

Revisionskontoret har granskat och bedömt om 
stadens integrerade ledningssystem (ILS) och 
rapporteringsverktyget ILS-webb utgör ett bra 
stöd för kommunstyrelsen att leda, samordna och 
följa upp stadens samlade verksamhet. Det har 
även ingått att granska om ILS och ILS-webb är 
ett bra stöd för nämndema. Därtill har revisions
kontoret granskat om ILS har utvecklats i enlig
het med kommunfullmäktiges beslut. 

Granskningsresultatet baseras till stor del på en 
enkätundersökning om ILS som vände sig till 
ordinarie ledamöter i samtliga stadsdelsnämnder 
och i 12 facknämnder samt till förvaltnings led
ningarna i samma nämnder. 

STADSREVISIONENS IAKTTAGELSER 
« Granskningen visar att ILS och ILS-webb är 

ett effektivt stöd för kommunstyrelsen att 
leda, samordna och följa upp nämndemas 
samlade verksamhet. 

• ILS och ILS-webb utgör även ett stöd Ar 
nämnderna. 

• Kommunstyrelsen har, med några undantag, 
utvecklat ILS i enlighet med kommunfull
mäktiges beslut. 

• Enkätundersökningen visar att mindre än 
hälften av nämndledamötema anser att de har 
tilkäckliga kunskaper om ILS. 

• Enligt enkätundersökningen tycker ungefär 
hälften av nämndledamöterna att de är delak-

tiga i arbetet med att ta fram verksamhets
planer. Något färre tycker att de är delaktiga 
i verksamhetsuppföljningen. 

STADSREVISIONENS REKOMMENDATIONER 
• Kommunstyrelsen bör tillse att stadens för

troendevalda politiker far utbildning i ILS 
och information om ILS-webb. 

« Dialogen mellan nämnderna och förvalt-
ningsledningaraa bör utvecklas så att nämnd
ledamötema känner sig mer delaktiga i pla
nerings- och uppföljningsprocessen. 

FRÅGOR OM RAPPORTEN BESVARAS 
e Förtroendevald revisor: 

Bengt Åkalla 
08-36 2413,070-697 00 07 

• Förtroendevald revisor: 
Helge LOÄtedt 
08-744 38 28 

• Stadsrevisor Staffan Moberg 
08-508 29414 

Rapporten finns på www.stockholm.se/revision 
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ILS, ETT EFFEKTIVT SYSTEM FOR LEDNING, 



Den kommunala revisionen är fullmäktiges kontrollinstrument för att granska 
den verksamhet som bedrivs i nämnder och bolagsstyrelser Stadsrevisionen i 
Stockholm granskar nämnders och styrelsers ansvarstagande för att genomföra 
verksamheten enligt fullmäktiges uppdrag. Stadsrevisionen omfattar både de 
förtroendevalda revisorerna och revisionskontoret. 

I "årsrapporter" för nämnder och "granskningspromemorior" för styrelser sam
manfattar Stadsrevisionen det gångna årets synpunkter på verksamheten. Sär
skilda granskningar som sker under året publiceras löpande som "revisionsrap
porter" och i vissa fall som "promemorior". 

Publikationerna finns på Stadsrevisionens hemsida. De kan också beställas från 
revisionskontoret. 

STADSREVISIONEN 
Revisions konto ret 
www.stockholm.se/revision 

Besöksadress: Hantverkargatan 3 A, 1 tr 
Postadress: 105 35 Stockholm 
Telefon: 08-508 29 000 
Fax: 08-508 29 399 
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STADSREVISIONEN ^'^'^^gTm 
REVISORSGRUPP 1 2009-12-17 

Kommunstyrelsen 

Är Stadens integrerade ledningssystem, ILS, ett effektivt 
system för ledning, styrning och uppföljning? 

Revisorsgrupp 1 har den 17 december 2009 behandlat bifogade 
revisionsrapport (nr 14 2009). 

Granskningen visar att ILS och ILS-webb är ett effektivt stöd för både 
kommunstyrelsen och stadens nämnder. 

Granskningen visar också att kunskapen om ILS hos stadens förtroendevalda 
politiker måste öka. 

Vi kan också notera att endast hälften av nämndledamötema känner sig 
delaktiga i nämndemas verksamhetsplanering. Ännu färre tycker att de är 
delaktiga vid verksamhetsuppföljnmgama. Det är nämnden som har det yttersta 
ansvaret för den verksamhet som bedrivs. Detta förutsätter nämndens 
delaktighet i såväl planerings- som uppföljnmgsarbetet. Vi anser att det är 
ytterst angeläget att samtliga nämndledamöter är delaktiga och att 
kommunstyrelsen vidtar åtgärder för att öka denna andel. 

Vi överlämnar härmed rapporten till kommunstyrelsen för yttrande till 
revisorsgrupp 1 senast den I mars 2010. 

Till övriga nämnder överlämnas rapporten för kännedom. 

Pä revisoremas vägnar 

Bengt Åkalla Hans Ravelius 
Ordförande Vice ordförande 

StäWRydbAg 
Sekreterare 

105 35 Stockholm. Telefon 08-508 29 000. Fax 08-508 29 399 
revision@rvk.stockholm.se 
Besöksadress Hantverkargatan 3 A 1 tr wv/w.stockholm.se/revision 



° | M ^ ^ ^ ^ ^^Q^ 73/2009 
^jy^r* siDzp) 

■^TP^> 2009-12-17 

Stadsdirektören 
Berörda förvaltningschefer 



STADSRE^ISIO^EI^ 1̂ 2̂  
^5^isi^^5i^^^r^i^^ 2009-12-17 

Revisionskontoret har granskat och bedömt omstadens integrerade lednings
system (ILS) ochrapporteringsverktyget ILS-webb Utgör ett bra Stöd förkorna 
munstyrelsen att ledâ  samordna och följaupp stadens samlade verksamhet. Det 
haräveningåttattgranskaomlLS och ILS-webb är ett brastödförnämndemai 
derasplanerings-och uppföljningsarbete. Därtill harrevisionskontoret granskat 
omlLSharutvecklatsienlighetmedkommunfullmäktiges beslut. 

Granskningsresultatetbaseras till stordelpåen enkätundersökning omlLS som 
har genomförts avundersökningsföretaget^arkörpå revisionskontorets upp
drag. Llndersökningsföretagetrapportåterfinnsismhelhet som bilaga till denna 
rapport. 

RevisionskontoretsgranskningvisarattlLSochlLS^webbäretteffektivtstöd 
för kommunstyrelsen att leda^ samordna och följaupp nämndernas samlade 
verksamhet.Vidarekanrevisionskontoretkonstatera att stadsledningskontorets 
arbete med att sammanställa och bedömanämndemas planerings-ochuppföl^-
ningsdokument skerpå ettsystematisktsätt. Den införmation somnämndema 
rapporterarilLS-webb tillsammans medstadsledningskontoretsanalyserutgör 
etttillräckligtunderlagförkommunstyrelsenattbedöma om staden verksamhet 
bedrivs enligt god ekonomisk hushållning. 

Revisionskontorets bedömning är att ILS och ILS-v^ebb även är ett stöd för 
nämndema. I^ämndemakaninomramenför ILS kompletteramedegnamål^ 
indikatorerochaktiviteter.DettagÖrattnämndemakan anpassa sina verksamt 
hetsplaner och uppföl^ningsdokumentuti^ån egna förutsättningar och behov. 
Därtill kankonstaterasattflertaletavrespondentematycker att ILS-webb är ett 
ändamålsenligt system. 

Revisionskontoretkanvidarekonstateraattkommunstyrelsenhar^ med några 
undantaga utvecklat ILSienlighetmedkonununfuIlmäktiges beslut. A^vde bris
ter somharframkommitvid granskningen villrevisionskontoret lyfta fram föl-

Lnkätundersökningenvisarattmindreänhälftenavnämndledamötemaanseratt 
de hartillräekligakunskaperomlLS.Detärännuf^rresomkännertill ILS-
webb. Revisionskontoret rekommenderar därför kommunstyrelsen atttillseatt 
de förtroendevalda politikerna farutbildningilLS och införmation omlLS-

Revisionsrapport nr 14/2009 



^^^5i^i^5i^^i^roi^^ 2009^12-17 

l^ndersöknmgenvisarockså att cahälftenavnämnledamötematyckeratt dear 
delaktigaiarbetetmedatttaframverksamhetsplaner.Vidverksamhetsuppföl^^ 
ningamaärsiffrannågotlägre, ^nligtrevisionskontoret ärdetangeläget attdia-
logenmellannämndema och förvaltningslednmgama utvecklas. Dettaärviktigt. 
Intemmstmotbakgrundav att detärnämnden somhar detytterstaansvaretför 
den verksamhet som bedrivs. 

A^vslutningsvis vill revisionskontoret hänvisa till de synpunkter ochreflektioner 
pålLS och ILS-webb somrespondentemahar lämnatunder enkätens öppna 
frågedel. Därfinnsblandannatförslagpåförbättringarsomkommunstyrelsen 
bör beaktaidetförtsattautvecklingsarbetetav ILS och ILS-webb. 
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STADSREVISIONEN 1(1) 
REVISIONSKONTORET 2009-12-17 

I N N E H A L L Sid 

1 Inledning 1 
1.1 Bakgrund 1 
1.2 Syfte 1 
1.3 Revisionsfrågor 1 
1.4 Avgränsningar 2 
1.5 Granskningsmetoder 2 
2 Stadens ledning och uppföljning enligt ILS 2 
2.1 Kommunfullmäktiges ledning och styrning 2 
2.2 Nämndernas verksamhetsplaner.... 3 
2.3 Nämndernas uppföljning av ekonomi och verksamhet 3 
2.4 Kommunstyrelsens uppföljning av nämndernas ekonomi och 

verksamhet 4 
3 Kommunfullmäktiges krav på ILS 5 
4 Uppfyller ILS kommunfullmäktiges beslutade krav? 5 
4.1 Är ILS ett tydligt lednings- och uppföljningssystem? 6 
4.2 Omfattar ILS både ekonomi och verksamhet? 7 
4.3 Nämndernas kärnverksamheter och kommunfullmäktiges mål 8 
4.4 Finns en strukturerad dialog I organisationen? 10 
4.5 Är det fokus på resultat och mindre på arbetssätt och processer? 11 
4.6 Är ILS anpassat både för stadsdelsnämnder och för facknämnder? 11 
4.7 Har ILS fått genomslag bland stadens politiker? 12 
4.8 Revisions konto rets samlade bedömning och kommentarer 13 
5 Ä r ILS ett funktionellt system? 13 
5.1 Är ILS ett funktionellt system för kommunstyrelsen? 13 
5.2 Revisionskontorets bedömning 15 
5.3 Är ILS ett funktionellt system för nämnderna? 16 
5.4 Revisionskontorets bedömning 17 

Bilagor: 
Bilaga 1 Uppföljning ILS 
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REVISiONSKONTORET 2009-12-17 

^ l^l^d^^^^ 

L^ bakgrund 
Stadens systemförintegreradledningochuppföljningavverksamhet och eko^ 
nomi^ILS^ baseras påmålstyming och har använts inom staden sedan2001.1 
ILS används begrepp sommål^ indikatorer och aktiviteter där de tvåsenare be
greppen används för attmäta och bedömamåluppfyllelsen för stadens verksam-
hetsmål och inriktningsmåk Inför verksamhetsåret 200^ implementerades planen 
rings^ och uppföl^ningsverktyget ILS-webb som är ettwebbaseratverksamhets^ 
stöd där stadens nämnderochförvaltningarrapporterar och följerupp sin verk-
samhetutifrån stadens ledningssystem ILS. 

^^2 Syfte 
Syftetmed granskningen är att bedöma om är ILS ett efföktivtsystem ochlLS-
webbettefföktivtplanerings^ochuppföljningsverktyg för kommunstyrelsen att 
leda och samordna stadens verksamheterVidare ingår ocksåatt bedöma om 
ILS ärett stödförstadens nämnder och förvaltningsledningaratt styra ochfölja 
upp verksamhet och ekonomi. Därtill ingårigranskningen att bedöma om ILS 
harutvecklatsienlighetmedkommunfullmäktiges beslut ochintentioner. 

^^3 ^evislonsfrågor 

^^vudfrå^a 

^ Säkerställerkommunstyrelsensittuppdrag att ledâ  samordna och följa 
upp stadens ekonomi och verksamhet genomlLS^ 

^ I^ar ILS utvecklatsienlighetmedkommunftilhnäktiges besluta 

^ ÄrlLS utförmatpä ett sätt som tillgodosernämndemasochförvaltnings 
ledningamas behovs 

^ Är ILS ett bra stöd för kommunstyrelsen att bedöma omkommunft^Il-
mäktiges mål uppnås och om stadens samlade verksamhet bedrivsien-
lighetmedgodekonomJskhushållning7 
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1.4 Avgränsningar 
Granskningen koncentreras till att bedöma ILS fimktionalitet på en övergripande 
nämnds- och förvaltningsledningsnivå. Det görs ingen fördjupad granskning av 
hur ILS och ILS-webb tillämpas inom respektive nämnd, dvs på avdelnings- och 
enhetsnivå. Ej heller ingår i granskningen att bedöma om ILS-webb upplevs 
användarvänligt av dem som använder verktyget. 

1.5 Granskningsmetoder 

• Dokumentstudier 
• Intervjuer med tjänstemän vid stadsledningskontoret 
• Enkätundersökning som vänder sig till ordinarie ledamöter i samtliga 

stadsdelsnämnder och i 12 facknämnder samt till förvaltoingslednmgar-
na i samma nämnder. Undersökningen har att genomförts med stöd av 
konsult. 

Därtill kommer revisionskontorets iakttagelser från de årliga granskningarna av 
nämndemas och kommunstyrelsens tertialrapporter och upprättade årsredovis
ningar att utgöra underlag för bedömningarna. 

2 Stadens ledning och uppföljning enligt ILS 

2.1 Kommunfullmäktiges ledning och styrning 
Kommunfiillmäktige fastställer budgeten för staden. Budgeten följer ILS struk
tur och följande läggs fast: 

• KommunfiiUmäktiges inriktningsmål 
• Kommunftilhnäktiges mål för verksamhetsområdet 
• Kommunftillmäktiges årliga indikatorer 
• Kommunftillmäktiges obligatoriska nämndindikatorer 
• Kommunftillmäktiges beslutade aktiviteter 

12009 års budget finns tre inriktningsmål. Dessa är verksamhetsövergripande 
med ett tidsperspektiv på tre år och gäller för samtliga nämnder. 

Kommunfullmäktiges har även formulerat 14 mål för verksamhetsområdet 
(verksamhetsmål). Dessa verksamhetsmål ska enligt fullmäktige konkretisera 
inriktningsmålen. 
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n l j P P s STADSREVISIONEN 3(17) 
^ ^ y ^ REVISIONSKONTORET 2009-12-17 

Kopplat till verksamhetsmålen har ftillmäktige fastställt drygt 150 indikatorer. 
För flertalet av indikatorema har kommunfullmäktige fastställt ett målvärde. Det 
kan vara numeriska värden, t ex antal praktikplatser staden totalt ska tillhanda
hålla. Det kan vara procentuella mått såsom andel miljöbilar. Det firms även 
exempel på mått som ska mäta en ökning eller minskning. Det kan vara att el
förbrukningen ska minska eller att andelen behöriga lärare ska öka. 

Kommunftillmäktiges obligatoriska nämndindikatorer är riktade till vissa nämn
der och har normalt anknytning till en nämnds kämverksamhet. 

Kommunfullmäktiges beslutade aktiviteter är riktade insatser under en begrän
sad tidsperiod. Aktlvltetema ska bidra till måluppfyllelsen samt ha en ansvarig 
nämnd. I fiilhnäktiges budget finns drygt 200 aktiviteter. 

Stadens målstruktur och de olika begreppen i ILS är väl beskrivna i bilaga 10:1 i 
kommunftilhnäktiges budget för 2009. 

2.2 Nämndernas verksamhetsplaner 
Nämndemas verksamhetsplaner ska skrivas i ILS-webb enligt en fastställd 
struktur. För varje indikator respektive nämnd omfattas av ska nämnden faststäl
la ett årsmåi. I verksamhetsplanen ska även de aktiviteter nämnden omfattas av 
redovisas. Nämndema har även möjlighet att formulera egna mål, indikatorer 
och aktiviteter. 

Nämndemas olika enheter ska konkretisera nämndens mål genom egna åtagan
den. Åtagandena ska beakta brukamas behov och efterfrågan. De ska vara tydli
ga och fokusera på väsentliga kvalitetsaspekter. Därtill ska enhetema utfärda 
kvalitetsgarantier. Av kvalitetsgarantiema ska enhetens verksamhetsidé, åtagan
de och mtiner för hantering av klagomål framgå. Enhetemas åtaganden och kva
litetsgarantier redovisas hite i de verksamhetsplaner nämndema rapporterar i 
ILS-webb. 

Stadsledningskontoret utfärdar årligen anvisningar där det framgår vad nämn
demas verksamhetsplaner ska innehålla. 

2.3 Nämndernas uppföljning av ekonomi och verksamhet 
Kommunfullmäktiges beslutade mål, mdikatorer och aktiviteter följs upp i två 
tertialrapporter och i samband med årsbokslutet. Vilka mål och indikatorer 
nämnderna ska följa upp vid respektive uppföljningstillfalle framgår av de an
visningar stadsledningskontoret utfärdar. 
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Även uppföljningarna ska redovisas i uppföljningsverktyget ILS-webb enligt en 
fastställd struktur. Det sker tre uppföljningar per år, två tertialvisa uppföljningar 
samt en efrer verksamhetsårets utgång. De tertialvisa uppföljningarna som redo
visas till kommunstyrelsen ska ske i awikelseform. Nämndema har dock möj
lighet att lägga till kompletterande texter. I ILS-webb redovisar nämndema sin 
måluppfyllelse eller förväntade måluppfyllelse enligt ett signalsystem med tre 
färger. Bedömer nämnden att målen eller indikatorema kommer att uppfyllas 
ges en grön markering. Gult betyder delvis uppfyllt och rött att det inte blir upp
fyllt. Färgmarkeringen för indikatorema sätts i verktyget ILS-webb enligt fast
ställda beräkningsgrunder och sker därmed per automatik. För målen har nämn
dema möjlighet att själva markera måluppfyllelsegraden med färger. 

Vid uppföljningen i tertialrapport 1 ska endast ett fatal indikatorer följas upp 
och redovisas till kommunstyrelsen. Något fler indikatorer ska nämndema följa 
upp i samband med tertialrapport 2. Merparten av indikatoremas måluppfyllelse 
redovisas vid årets slut. Aktlvltetema följs inte upp i samband med tertiahappor-
teringama. 

2.4 Kommunstyrelsens uppföljning av nämndernas ekonomi och 
verksamhet 

Stadsledningskontoret samordnar samt sammanställer och bedömer nämndernas 
prognoser av utfall mot budget och utfall av verksamhetsmål i lämnade tertial
rapporter. Stadsledningskontoret gör även centrala uppföljningar av kommun
fullmäktiges indikatorer. Detta görs bland annat med hjälp av Stockholms Stads 
Utrednings- och Statistikkontor AB (U8K). I samband med tertialrapport 2 för 
år 2009 analyserade stadsledningskontoret ett 50-tal av kommunftilhnäktiges 
indikatorer. Stadsledningskontorets sammanställning och samlade bedömning 
av måluppfyllelsen för staden totalt redovisar stadsledningskontoret i två tertial
rapporter till kommunstyrelsen. Tertialrapport 2 per 31/8 tillställs även kom
munfullmäktige. 

Vid stadsledningskontorets sammanställning och bedömning av nämndemas 
årsredovisningar mgår stadens samlade måluppfyllelse och det ekonomiska ut
fallet ingår kommunfullmäktiges samtliga indikatorer och aktiviteter i bedöm
ningen. Även årsredovisningen tillställs kommunfullmäktige. 
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^ l^^n^n^t^n^t^lln^^l^tige^l^^^vp^ll^S 

EluvudsyftetmedattinföralLS var attskapa en tydlighet och försäkraatt de 
politiska målen och besluten genomsyrar hela stadens verksamhet. Särskilt be
tonades vikten av attkunna följa upp kvalitetsutvecklingeniverksamhetema 
ochmJljöprogrammeLl^ärtill skulle systemetåterspeglarespektive nämnds 
kämverksan^etsamtidigt som det ska fånga upp kommunfullmäktiges övergri
pande måklsambandmedattsystemetinfördes uppmanade kommunfulhnäkti-
genänmdemaatthaenstruktureraddialogiorganisationensamtattkonunun-
styrelsen har en struktureraddialogmednänmdema. 

Idecember2003 presenterade stadsledningskontoretenutredningomstadens 
politiska organisation, densåkalladeSFO-utrednmgen.Därföreslogs att ILS 
skulle få fydligare fökus påresultatochmindre på arbetssättochprocesser.I 
utredningen framk^omocksåattfacknämndema och bolagen upplevde att ILS 
inte varanpassade förderas verksamheterutanfrämstförstadsdelsnämndema. 
Detföreslogsdärförattsystemet skulle ändras förattpassa även facknämnder 
ochbolag.Kommunstyrelsenrekommenderades att genomföra utbildningari 
ILS eftersom systemetintevartillräckligtkänt biandstadens politiker. 

Införverksamhetsåret2006beslutade kommunfulhnäktige attlLS skulle ut
vecklas och förenklas. Förändringama utgicktill stora delarfrånSFO-
utredningens lämnade förslag. Kommunftillmäktigebetonade viktenavattdet 
frnns endialogmellannämndledamöter ochtjänstemarmaorganisationen samt 
mellan stadsledningskontoretochförvaltningschefema.Under2005 hade ett 
försökmedwebbaseraduppföljninginlettsvidtrefacknämnder^ Detta var ett 
lediattanpassalLS till facknämndema.I^etta webbaserade system utgör grun
den till ILS-webb som idag används av samtliganämnder. 

Den störstautvecklingenavILS skedde införverksamhetsåret2008. Då infördes 
blandannat de nya begreppen "indikatorer" och "aktiviteter",vilketförändrade 
målstrukturen. Därtill infördes rapporteringsverkfyget"ILS-webb".En annan 
storförändring är attnämndemanukandokumenterasinarisk-och väsentlig
hetsanalyser samtinterkontrollplanerilLS-webb. 

4 Uppfyller ILS kommunfullmäktiges beslutade krav? 

Revisionskontoret har granskat vilka förändringar i och kring ILS som har ge
nomförts med anledning av de utredningar och utvecklingsdirektiv som kom
munfullmäktige har gett kommunstyrelsen i samband med att systemet infördes 
2001 och vid den översyn som genomfördes inför 2006. 
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Granskningen baseras till stor del på den enkätundersökning om ILS som under
sökningsföretaget Markör genomförde under oktober 2009 på uppdrag av revi
sionskontoret. Huvudsyftet med undersökningen var bland annat att fråga respon
dentema om de känner till stadens styrsystem samt om de tycker att systemet är 
ändamålsenligt. Ett annat syfte var att kontrollera att systemet har utvecklats i 
enlighet med kommunfullmäktiges uppdrag. 

Undersökningen vände sig till ordinarie nämndledamöter i fack- och stadsdels
nämnder samt till förvaltningsledningama för samma nämnder. Totalt har 188 
nämndledamöter (67 procent av populationen) besvarat enkäten. Bland förvalt
ningsledningama har 155 personer (86 procent) deltagit i undersöknmgen. 

Undersökningsföretagets rapport återfinns i sin helhet som bilaga till denna re
visionsrapport. 

4.1 Ä r ILS et t tydligt lednings- och uppföljningssystem? 
Huvudsyftet med att införa ILS var att skapa fydlighet och försäkra att de poli
tiska målen genomsyrar hela stadens verksamheter. 

Iakttagelser 
Enkätundersökningen visar att flertalet av de tillfrågade anser att kommunfull
mäktiges budget på ett fydligt sätt beskriver vilka inriktningsmål och verksam
hetsmål nämnden ska styra mot. Majoriteten av respondentema anser vidare att 
det är tydligt vilka av kommunftillmäktiges indikatorer nämnden ska styra mot 
och följa upp. De anser även att det är tydligt vilka av kommunfullmäktiges 
aktiviteter nämnden ska genomföra. Närmare 90 procent av medlemmama i 
förvaltnmgsledningama (kallas hädanefter för förvaltningsledningama) anser att 
ftjUmäktiges mål är tydliga eller i stort sätt fydliga. Av nämndledamötema anser 
drygt 70 procent att målen är tydliga eller i stort sätt tydliga. 

Förvaltningsledningama fick även svara på frågan om ILS genomsyrar förvalt
ningens hela verksamhet. Vid stadsdelförvaltningama svarar 90 procent av för
valtningsledningama att ILS genomsyrar förvaltnuigens hela verksamhet. Vid 
fackförvaltningama är det 64 procent som anser det. 

Svaren firån enkätundersökningen visar även en skillnad på i vilken omfattning 
ILS-webb används inom förvaltningama. Inom stadsdelsförvaltningarna uppger 
90 procent av förvaltningsledningama att ILS-webb används på alla nivåer mom 
förvaltnmgen. Av förvaltningsledningama inom fackförvaltningama uppger 60 
procent att verkfyget används på alla nivåer. 
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l^ev^slo^sko^torets bedömning och kommentaren 
Revisionskontoretkannoteraattenmajoritetav såväl nämndledamötemasom 
förvaltningsledningama tycker attkommurrfullmäktiges mål ärtydliga. 
Detyckeräven att det ärtydligtvilkaav kommunftillmäktiges indikatorer och 
aktiviteter de omfattas av. 

EttviktigtsyftemedlLS ärattde politiskamålen ska genomsyrastadens samt
liga verksamheter. Detkonstateras att ILS används påallaverksamhetsnivåeri 
betydligtstörre utsträckning vid stadsdelsförvaltningama än vid fackförvalt
ningama. Kommunstyrelsen bör därföruppmana och bevakaattfackförvalt-
ningamasverksamheteristörre utsträckning involverasilLS. 

4.2 Omfattar ILS både ekonomi och verksamhet? 
Ettsyfte medlLS är att integrera verksamhet och ekonomi. Särskilt betonas 
vikten av attkunna följa upp kvalitetsutvecklingeniverksamhetema och miljö
programmets 

Iakttagelser 
Fullmäktige harfastställttre inriktningsmål och 14verksamhetsmål. Till verk-
samhetsmålenhar kommunfullmäktige beslutat om drygt 150 indikatorermed 
årsmåi. Flertaletavindikatoremaharettverksamhetsperspektiv.Samtliga verk
samhetsmål och etturval av indikatorema följs upp tertialvisavnämndema och 
av kommunstyrelsen. Därtill följs den ekonomiska utvecklingen upp. 

Enkätundersökningen visaratt 70procentavförvaltningsledningama och 57 
procentavnämndledamötema anser attverksamhetsplanematydligtpekarut 
vilkenkvalitet som ska uppnås. Däremotanser endast hälften av förvaltnings
ledningama ochnämndledamötemaattårsredovisningen på etttydligtsättredo-
visarverksamhetemas uppnådda kvalitet. 

Revisionskontorets genomgång av kommunfullmäktiges indikatorervisar att ett 
antal avindikatoremamäter kvaliteten genom brukamas nöjdhet ellerupplevel-
se av en tjänst ellerverksamhet. Det frnns även ett antal mdikatorervars syfte är 
att ge fömtsättningar för godkvalitet. Exempel på sådana indikatorermätertill-
gänglighet, personaltäthet och personalens kompetens, elevers kunskapsnivåer 
etc. Revisionskontoret kan därtill noteraattantalet indikatorer sommäter bru
kamas nöjdhet ellerupplevelseharutökatsikommunfullmäktiges budgetför 
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Revisionskontoret har i sina granskningar av årets två tertialrapporter kurmat 
notera att endast ett fatal indikatorer som mäter brukamas nöjdhet eller upple
velser redovisas i tertialrapportema. 

När det gäller miljöfrågorna granskade revisionskontoret stadens centrala styr
ning och uppföljning av miljöprogrammet hösten 2009. Resultatet av gransk
ningen redovisas i revisionsrapport 7, oktober 2009. Vid denna granskning kun
de revisionskontoret konstatera att den centrala stymmgen och uppföljningen av 
miljöprogrammet har förbättrats genom att uppföljningen har integrerats med 
ILS. 

Revisionskontorets bedömning och kommentarer 
Revisionskontoret kan notera att såväl förvaltnmgslednmgama som nämnd
ledamötema anser att kvalitetsfrågoma lyfts fram i verksamhetsplanerna i större 
utsträckning än i årsredovisningen. En tänkbar förklaring till detta kan vara att 
respondentema i sina svar har utgått från 2009 års verksamhetsplaner och 2008 
års årsredovisningar. Metoden med att följa upp verksamhetsmålen med indika
torer kifördes 2008 och det kan därför finnas skäl att anta att nämndemas verk
samhetsplaner har utvecklats inför verksamhetsåret 2009. 

Revisionskontoret kan i sin granskning notera att kommunfulhnäktige har fast
ställt indikatorer som mäter verksamhetens kvalitet utifrån brukamas nöjdhet 
eller upplevelser av en tjänst eller verksamhet. Granskningen visar också att det 
finns indikatorer som, om de uppfylls, ger fömtsättningar för god kvalitet. Där
till kan det konstateras att antalet upplevelsebaserade kvalitetsindikatorer har 
utökats i 2010 års budget. 

För att kunna fånga upp kvalitetsaspekterna i ett så tidigt skede som möjligt på 
året bör fler kvalitetsrelaterade indikatorer redovisas i samband med tertialrap-
porteringama. Detta ger kommunstyrelsen och nämndema möjlighet att vidta 
kvalitetshöjande åtgärder under löpande år och inarbeta dessa i kommande verk
samhetsplaner. 

Enligt revisionskontorets bedömning har kvalitetsfrågoma integrerats i ILS. 
Revisionskontorets tidigare granskning av stadens centrala styrning och upp-
följnmg av miljöprogrammet visar även att miljöfrågoma har integrerats i ILS. 

4.3 Nämndernas kärnverksamheter och kommunfullmäktiges mål 
En viktig anledning till att ILS infördes var att fa ett system som återspeglar 
respektive nämnds kämverksamhet och samtidigt kommunfullmäktiges övergri
pande mål. 
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Iakttagelser 
lenkätundersökningen tillfrågades förvaltnmgsledningama och nämndledamö
tema omkommunfiillmäktiges indikatorer speglarnämndenskämverksamheti 
tillräcklig omfattning.Avförvaltningsledningama vid stadsdelsförvaltningama 
fycker 69 procentatt indikatorema speglar kämverksamheten.Vidfackförvalt-
ningamaanser 58procent det. 

Nämndledamötema fick samma fråga och 52 procentav dem anserattkommun-
fullmäktigesindikatorerspeglarnämndenskämverksamhet. Härråderingen 
skillnadiuppfattningmellanfack-och stadsdelsnämnder. 

lundersökningenställdes även en frågaomnämndenharförmulerat egna indi
katorer somspeglarkämverksamhetenitillräcklig omfattning. Här harförvalt-
ningsledningama och nämndledamötemaistort sättsamma uppfattning. Knappt 
50 procent avrespondentemaanser attnämndenhar egna indikatoreritillräcklig 
omfattning. 

Det ställdes även en frågaomrespondentemaanser attverksamhetsplanen inne-
hållermål för kämverksamh^etenitillräckligoro^ttning. Svaren visade att 89 
procentavförvaltningsledningamaoch75procentavnämndIedamötemaanser 
attmålfinnsitillräcklig omfattning. 

Revisionskontorets bedömning och kommentarer 
Kommunfullmäktiges mål med tillhörande indikatoreräriförstahand stads
övergripande men detfinns exempel på indikatorer somhartydligkopplingtill 
specifika verksamheter. Flertalet avrespondentemaanser dock attderas verk
samhetsplaner innehållertillräckligtmedmål förnämndens kämverksamheter 
Samfrdigtkanrevisionskontoretnoteraatt såväl förvaltningsledningarsom 
nämndledamöter anseratt detfinns förfaindikatorerförnämndens kämverk
samhet. Detta innebär attnämndemaidessa fall inte tillämpar den princip som 
ILSbyggerpå.Attmålenskabedömasgenomfastställda indikatorer. 

Revisionskontorets bedömningutifrån lämnade svar är attlLSialltväsentligt 
speglarbåde nämndemas kämverksamheter ochkommunfullmäkfrges övergri
pande mål. 

Enkätsvarenvisardockatt det kan finnas ett behov hos nämndemaattförmulera 
fierindikatorerförsinakämverksamheterför attkunna bedömamåluppfyllelsen 
avnämndens kämverksamhetpå ett bättre sätt. 

Revisionsrapport nr 14/2009 



H M M K STADSREVISIONEN 10(17) 
^. ^ y ^ REVISIONSKONTORET 2009-12-17 

4.4 Finns en strukturerad dialog i organisationen? 
I samband med att ILS infördes 2001 uppmanade kommunfulhnäktige nämnd
ema att ha en strukturerad dialog i organisationen för att säkerställa att organisa
tionen har tolkat sitt uppdrag på rätt sätt. Kommunstyrelsen uppmanades att ha 
en strukturerad dialog med nämndema. I kommunstyrelsens utredning som låg 
till grund för utvecklingen av ILS inför verksamhetsåret 2006, betonades vikten 
av att det finns en dialog mellan nämndema och tjänstemannaorganisationen 
samt mellan stadsledningskontoret och förvaltningscheferna. 

Iakttagelser 
På frågan om i vilken utsträckning nämnden är delaktig med att ta fram verk
samhetsplaner upplever 61 procent aV förvaltningsledningama att nämndema är 
delaktiga. Av nänmdledamötema tycker 49 procent att de är delaktiga 

När det gäller dialogen med stadsledningskontoret uppger 39 procent av förvalt
ningsledningama att det förs en dialog med stadsledningskontoret i samband 
med verksamhetsplaneringen. 15 procent av nämndledamötema tycker att det 
förs en dialog med kommunstyrelsen. 

I enkäten ställs även frågor kring delaktighet och dialog vid verksamhetsupp
följningarna. Här uppger 73 procent av förvaltningsledningama att nämnden är 
delaktig i uppföljningsarbetet. Däremot tycker endast 37 procent av nämnd
ledamötema att de är delaktiga. På frågan om det förs en dialog mellan kom
munstyrelsen och nämnden i samband med verksamhetsuppföljningen anser 13 
procent av ledamötema att en sådan dialog finns. 

Undersökningen visar att dialogen inom förvaltningen tycks fungera väl. I stort 
sätt samtliga förvaltningsledningar uppger att det förs en dialog mellan förvalt
ningsledningen och enhetema. 

Revisionskontorets bedömning och kommentarer 
Det kan konstateras att mindre än hälften av nämndledamötema tycker att det 
förs en dialog med förvaltningen. Vidare är dialogen mellan nämndema och 
kommunstyrelsen svag. Däremot tycks dialogen inom förvaltningen fungera väl. 

Det är nämndema som har det yttersta ansvaret för den verksamhet som bedrivs. 
Det är därför angeläget att nämndema känner att de är delaktiga både vid verk
samhetsplaneringen och vid verksamhetsuppföljningen. 

Vad gäller dialogen mellan kommunstyrelsen och nämndema bör även den ut
vecklas. KommunfijUmäktiges framförde i samband med att ILS infördes 2001, 
vikten av att det förs en dialog mellan kommunstyrelsen och nämndema. 
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4.^ ^ r det fokus på resultat och mindre på arbetssätt och process 

Ettskäl till attutvecklaILSinförverksamhetsåret2006varattdetskulle bli 
tydligare fökus påresultatochmindrepåarbetssätt och processer. 

Iakttagelser 
Vidrevisionskontoretsårligagranskningar av nämndemas årsredovisningar har 
kontorettidigare framfört att årsredovisningamaharirmehållitmycket beskriv
ningar avtillämpade arbetssätt ochmindre om vilketverksamhetsresultat som 
haruppnåtts.Iochmed att indikatorema infördes 2008 harnämndemas verk-
samhetsresultat,iförm av olika produktivitetsmått, fått ett större utrymme! 
nämndemas verksamhetsplaner, tertiahapporter och årsredovisningar. 

Revisionskontorets bedömning och kommentarer 
Revisionskontorets bedömning är att detidag är större fökus påresultat och 
mindre på arbetssätt och processer. En av intentionerna med kommunfulhnäkti
ges revidering av ILS införverksamhetsåret 2006 var attfå till stånd dennaför-
ändring. 

4.^ ^ r ILS anpassat både för stadsdelsnämnder och för facknämn-

Istadsledningskontorets utredning om stadens politiska organisation, den så 
kallade SPO-utredningen, framkomblandannat att facknämndema och bolagen 
inteupplevdeattlLS varanpassade för deras verksamheterutan främstför 
stadsdelsnämndemas verksamhet. Inför verksamhetsåret 2006 reviderades ILS 
blandannatför att anpassasystemettill facknämndema. Under 2005 pågick ett 
försökmed webbaseraduppföljningvid tre facknämnder, vilketsenare blev 
ILS-webb 

Iakttagelser 
De svar somhar lämnatsienkätundersökningen visar att91 procent av förvalt
ningsledningama vidstadsdelsnämndema och 80 procentavförvaltningsled-
ningamavidfackförvaltningamatyckerattlLS-webb är ett ändamålsenligt 
verkfygförplaneringochstymmg avverksamheten. 

Undersökningen visar även att 90 procentav förvaltningsledningama vid stads
delsnämndema och 83 procent av förvaltningsledningama vidfackförvaltning-
amatyckerattlLS-webbärettändamålsenligtuppföljningsverktyg. 
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Blandnämndledamötema vid stadsdelsnämndema är det61 procent som anser 
attlLS-webb är ettändamålsenligtverktyg förplanering och styming avverk
samheten. Ledamötema vid facknänmdemaärmerpositiva,70procent anser att 
det är ettändamålsenligtverktyg. På frågan om de anser att ILS-webb är ett än-
damålsenligtuppföljningsverkfyg svarar 56 procent av ledamötema vid stads
delsnämndema ja på denna fråga.^venhär är ledamötema vid fackförvaltnmg-
amamerpositiva, 70 procent anser att detär ettändamålsenligtplanerings-och 
uppföljnmgsverkfyg. 

Det bör härnoteras att endast de 39 procent av nämndledamötema (74 st) som 
kännertill ILS-webb har besvaratfrågoma om verktygets ändamålsenlighet. 

Revisionskontorets bedömning och kommentarer 
Undersökningen visaratt förvaltningsledningama vidstadsdelsnämndemaär 
mestpositiva till ILS-webb.Även en storandel av facknämndemas förvalt
ningsledningar ärpositiva till verktyget. 

Med de svarförvaltningsledningama har lämnatvid undersökningen görrevi-
sionskontoret bedömningen att ILS har anpassats till fackförvaltningamas be-
hov.En viktig delidennaanpassningärinförandetav ILS-webb och av indika
torema. 

4.^ ^ a r ILS fått genomslag bland stadens politiker? 
ISPG-utredningennoteradesattlLS inte hade fåtttillräckligt genomslag bland 
stadens politiker. Kommunstyrelsenrekommenderades att genomföra utbild-
nmgarriktade till både politiker och tjänstemän. 

Iakttagelser 
Istortsettsamtligaförvaltningslednmgaruppgerattdehartillräckligakunska-
peromlLSochnästansamtligakännertill ILS-webb. 

Kunskapen omlLS är betydligtlägre bland politikema. En tredjedel av ledamö
tema vidstadsdelsnämndema uppger att de hartillräckligakunskaper om sy-
stemet.AvledamÖtema vid facknänmdema uppger drygt hälften att de hartill-
räckliga kunskaper omlLS. 

Undersökningen visar ocksåatt detär bristande kunskaper kringplanerings-och 
uppföljningsverktyget ILS-webb. Häruppger 36 procent av stadsdelsnämnder
nas ledamöter att de kännertill verkfyget och 44 procentav facknämndemas 
ledamöter. 
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Revisionskontorets bedömning och kommentarer 
Undersöknmgen visar att förvaltningsledningama har tillräckliga kunskaper om 
ILS och ILS-webb. 

Däremot kan det konstateras att politikemas kunskap om ILS och ILS-webb kan 
utvecklas. Detta visar att det finns ett behov av information och utbildning till 
stadens förtroendevalda. Att detta behov finns framkommer även i många av 
kommentarerna på undersökningens Öppna frågedel. 

4.8 Revisionskontorets samlade bedömning och kommentarer 
Det kan konstateras att kommunsfyrelsen har genomfört merparten av de för
ändringar som kommunfullmäktige beslutat. Det återstår dock ett par åtgärder 
att vidta. Dialogen mellan förvaltningsledningama och nämndledamötema i 
planerings- och uppföljningsarbetet kan utvecklas. Detta är viktigt, i synnerhet 
då det är nämnden som har det yttersta ansvaret för hur verksamheten ska bedri
vas. Därtill måste stadens förtroendevalda ges utbildning i ILS och information 
om ILS-webb. 

5 Är ILS ett funktionellt system? 

5.1 Ä r ILS et t funktionellt system fÖr kommunstyrelsen? 
Enligt kommunallagen ska kommunstyrelsen leda och samordna förvaltningen 
av kommunens angelägenheter och ha uppsikt över nänmdemas och de kommu
nala bolagens verksamhet. Styrelsen får från övriga nämnder begära in de upp
lysningar som de behöver för att fullgöra sitt uppdrag. 

Kommunstyrelsen utövar sin uppsiktsplikt bland annat genom att ta del av och 
bedöma nämndemas verksamhetsplaner, tertialrapporter och årsredovisningar. 

Revisionskontoret har kartlagt hur kommunstyrelsen genom stadsledningskonto
ret bevakar och bedömer nänmdemas planerings- och uppföljnmgsdokument. 

Planeringsprocessen 
Nämndema ska i sina verksamhetsplaner utgå från kommunfullmäktiges budget 
och fastställa egna årsmåi för kommunfullmäktiges indikatorer. Nämndema kan 
också fastställa egna nänmdmål, indikatorer och aktiviteter. Nämndema skriver 
sina verksamhetsplaner i ILS-webb enligt en centralt fastställd struktur. I ILS-
webb har stadsledningskontoret angett de mål, mdikatorer, obligatoriska nämnd
mål samt de aktiviteter som respektive nämnd omfattas av. I anslutning till verk
samhetsplaneringen ska nämndema även göra en risk- och väsentlighetsanalys. 
I analysen ska nämndema bedöma risken för att målen inte kommer att nås. 
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Stadslednmgskontorettardel av och bedömernämndemas verksamhetsplaner. 
Blandannat kontrolleras om de årsmåi nämndema harfastställtför kommun
fullmäktiges indikatorer ärrin^iga. Samtidigt aggregerassamtliganämnders 
årsmåi för kommunfullmäktiges indikatorerisyfteattkontrollera om de sam
mantaget uppgårtilldennivåkommunfullmäktige har beslutatibudgeten. 

Resultatetav stadsledningskontorets genomgång av verksamhetsplanema för 
2009 redovisasikonnnunfullmäktiges så kallade justeringsärende ^^Stimulans 
för Stockholm ochnämndemasverksamhetsplanermed budget 2009̂ ^ som an
togs den30 mars 2009.1ärendetuppmanas de nämnder som enligt stadsled-
ningskontoretsbedÖmningharförlågaårsmålatthÖjaambitionsnivånsamt,om 
så behövs, attta fram aktiviteter somstödermåluppfyllelsen.Ijusteringsärendet 
bedömer stadsledningskontoret fömtsättningamaföratt fullmäktiges målkom-
merattuppnåsunderverksamhetsåretför staden totalt. Bedömningen baseras på 
stadsledningskontorets omvärldsbevakning samt de riskbedömningarnämndema 
har gjortvidsinarisk-och väsentlighetsanalyser 

Uppf^I^ningsprocessen 
Nämndema skarapportera ekonomi-och verksamhetsuppföljningartillkom-
munstyrelsen tre gånger om året. Rapporteringarna skerpertertiall,2ochien 
årsredovisning efrer årets slut.Vissaindikatorerskanämndemaredovisamå-
nadsvisilLS-webb. 

Itertiahapportemaskanämndemaredovisa periodens ekonomiska utfall samt 
enhelårsprognos. Nämndemaska ävenredogörafördetverksamhetsmässiga 
utfallet samt lämnaen prognos överförväntadmåluppfyllelse.Vilkaindikatorer 
som ska mätas vid respektive rapporteringstillfälle framgår av stadsledningskon
torets anvisningar. 

Nänmdemaredovisar sina tertialrapporterilLS-webb.Rapportema följer sam-
mastruktursomverksamhetsplanen.Rapporteringenska fökusera på avvikelser 
mot budget.Vid faktiska ellerprognostiseradeawikelsermot budget skanämn-
denredovisa vilka åtgärder som ska vidtas för attårsmålet ska uppnås. Detta 
gäller såväl verksamhetsmässiga som ekonomiska avvikelser 

Stadsledningskontorets gårigenom och bedömernämndemas tertialrapporter 
och årsredovisningar. Bedönmhigamagörsiförstahandutifrånnämndemas 
redovisade måluppfyllelse av kommunfulhnäktiges indikatorerItertialrapport2 
baseras stadsledningskontorets bedömning av stadens samlade måluppfyllelse 
påmätning av drygt 50 av kommunfiillmäktiges indikatorer. Kommunftjllmäk-
tigeharsammantagetfastställtca 150 indikatorerförverksamhetsåret 2009. 
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Därtill görs en bedömning avnämndemas arbete medatt genomförakommun-
ftillmäktigesaktiviteter.Ävenmåluppfyllelsenavnämndemas egnamål och 
indikatorervägsinibedömningen. Detär endast de indikatorer somkan stäm
mas avmot statistiska uppgiftersom verifieras. För övrigaindikatorer görstads-
lednmgskontoretenrimlighetsbedömnmg avnämndemas måluppfyllelse. 

Vidstadslednmgskontorets genomgång avnämndemas årsredovisningarutgör 
samtligakommunfulhnäktigesindikatorerunderlagför den samlade bedöm
ningen av stadens måluppfyllelse. 

Stadslednmgskontorets sammanställning och samlade bedönming avmåluppfyl-
lelsen förstaden totahredovisarstadsledningskontoretitvåtertiahapportertill 
kommunstyrelsen.Tertiahapport2per31^8 och årsredovisningen per3I^I2 
tillställs ävenkommunftillmäktige. 

ivriga noteringar 
Debasnyckeltal kommunfullmäktige har fastställt används inte vid stadens sam
lade verksamhetsplanering ellervid verksamhetsuppföljningarna. Nyckeltalen 
redovisasistadensårsredovisningutan utvecklande kommentarerVidstadsled-
ningskontoretbedrivsettutvecklmgsarbetemedattgöradetmöjligt att använda 
nyckeltalenilLS-webb.Enligtrevisionskontoretbörnyckeltalen hanteras på ett 
mersystematisktsättochattdeanvändsvid såväl verksamhetsplaneringen som 
vid uppföljningen. 

En allt större del av stadens verksamheter har lagts utpå externa utförare. Hur 
dessa utförare bedriver sin verksamhet fångasidag inte upp vialLS-webb på 
sammasättsomstadensegnaverksamheterVidstadsledningskontoretpågåren 
utvecklingavverkfygetsåattdeprivatautförama skakunna följas upp på ett 
mer systematisktsättutifran de krav som staden ställtiförfrågningsunderlageni 
sambandmed upphandlingama. 

5.2 Revisionskontorets bedömning 
GenomlLShardet skapats ettenhetligtsystemför hela staden oavsettvilken 
verksamhetnämndema bedriver.Verksamhetsplanema och uppföljningsdoku
menten har samma struktur Genom denna enhetlighetunderlättas stadsled-
ningskontorets arbete medattanalysera, bedöma och göra jämförelsermellan 
olikanämnder. 

VerkfygetlLS-webb ger enradmöjligheterattanalyseranämndemas lämnade 
uppgifterpåetteffektivtsätt.Detgårattaggregeraochsanunanställadeuppgif-
ternämndemaharlämnatförattbedömamåluppfyllelsen av kommunfullmäkti
ges inriktningsmål och verksamhetsmål. 
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Därtill finnsilLS-webb ett signalsystemmedfargemaröd, gul och grön som på 
ettfydligtsättsignalerarmåluppfyllelsegraden. 

Enligtrevisionskontoretbevakarstadsledningskontoretstadens samlade plane
rings-och uppföljnmgsarbete på ettsystematisktsätt. Inomstadsledningskonto-
retharansvarochrollermellanverksamhets-respektivebudgetcontrollers för
delats, mtiner och arbetssättfinns etablerat. 

IILS-webb har stadsledningskontoret ett bra verkfyg föratt gå igenom och be-
dömanämndemasstyr-och uppföljningsdokument. 

Enligtrevisionskontoretsuppfattnmg är ILS med tillhörande rapporteringsverk-
fyg, ILS-webb, ett effektivtsystemförkommunstyrelsenatt leda, samordna och 
följa upp stadens sandade verksamhet. Den införmation som finns inlagdilLS-
webbutgörtillräckligtunderlagförkommunstyrelsenattbedöma om stadens 
samlade verksamhet bedrivs enligt god ekonomiskhushålhiing. 

5.^ ^ r ILS et t funktionellt system för nämnderna? 

Iakttagelser 
Inomramen förlLSharnämndemamöjlighet att komplettera med egna 
nämndmål och indikatorer samtmed egna aktiviteter. Detta innebär att nämn
demakan anpassasina verksamhetsplaner och uppföljnmgsdokument efrer 
nämndens egna fömtsättningar och behov.Ävennämndemakanaggregera och 
sammanställadeuppgifterenhetemaharrapporteratilLS-webb för att analyse
ra och bedömamåluppfyllelsen avnämndens fastställda mål. 

Avförvaltningsledningamaanseristort sätt samtliga att ILS-webb är ett ända-
målsenligtverkfyg för såväl planering och styming som uppföljnmg av nämn
dens verksamhet. Nästan likamånga uppger att ILS genomsyrarförvaltningens 
helaverksamhetochenmajoritetavförvaltningsledningama anser att förvalt
ningens rapporteringunderlättas av ILS-webb. 

Somtidigareharnäruntsfyckerendastettfåtal av ledamötema vidstadsdels-
nänmdemaattdehartilhäckligakunskaperomlLS. Kännedomen omlLS-webb 
är ännu lägre.Avdenämndledamötersomharsvaratpå frågan omlLS-webb är 
ettändamålsenligtplanerings-ochuppföljningsverkfygfyckerdrygthälften att 
verktyget ärändamålsenligt. 
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5.4 Revisionskontorets bedömning 
lochmed att nämndemaharmöjlighetattkompletteramed egnamål, indikato
rer och aktiviteterärrevisionskontorets bedömning att ILS och ILS-webbiallt 
väsentligt är ettbrastöd för stadens nämnder. Dermabedömning förstärks av att 
nästan allaförvaltningsledningaranserattlLS-webbärändamålsenligtsamt att 
80procent av förvaltningslednmgamaanserattförvaltningensrapporteringun
derlättas av ILS-webb. Därtill uppger 78 procent av förvaltnmgsledningama att 
ILS genomsyrarförvaltningens hela verksamhet. 

Enhetschef 
Mats Bergqvist 
Projektledare 
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^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ 

l̂ å uppdrag av Stoekholms stads revisionskontor har en webbaserad undersökning med uppföljande 
telefonpåminnelser genomförts av Markör Marknad oeh Kommunikation AB. Undersökningens syfte 
var att kartlägga förvaltningsledningars oeh nämndledamöters kunskap oeh förtrogenhet med ILS som 
rapporteringssystemoehlLSwebbsomverktygförrapporteringoeb uppföljning Undersökningen 
genomfördesioktober2009. 

Resultaten visar att ILS som system oeh verktyg är väl integrerat bland förvaltningsledningama ooh på 
väg att integrerasihela organisationerna, medan förståelsen oeh kunskapen är om system oeb verk 
tyg ärbetydligt mindre bland nämndledamöterna Oetärooksåtydligtattsystem ooh verktyg inte är 
kommunioerat̂  alternativt inte upplevts som kommunioerat bland delar av nämndorganisationens le^ 
damöter^enerelit föreligger skillnader mellan förvaltningsledning ooh nämndledamöter påistort sett 
samtiiga frågor 

En slutsats som kan dras är att ILS som system ooh verktyg kan ytterligare kommunioeras utiförtro-
endemannaorganisationen. En annan är att det finns områden där mängden information ooh kvaliteten 
på informationen ifrågasätts av respondentema Oetgälierframförallt bur kvalitetsaspekterna ska fö 
rasinisystemet, men ookså bur de indikatorer ooh mål som satts ska beskrivas utifrån resultat. En 
tredje slutsats gäller delaktighet ooh dialog som med hänsyn taget till resultaten kan utveoklas, men 
som givetvis styrs av vad som är möjligt rent formellt. Slutligen kan man konstatera att trots att under 
sökningsområdet avsåg användning ooh förståelse av ILS som rapporteringssystem oeb ILSwebb 
som verktyg Ifnns ändå tendensertill att man framför allt inom nämndledamotsgruppen besvarat frå^ 
gorna utifrån ett politiskt perspektiv 
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^ ^ ^ ^ ^ ^ j ^ ^ 

ILS är stadens system för integrerad ledning ooh uppföljning av verksamhet ooh ekonomi. ILS är en 
målstyrningsmodeii som använts sedan början av 2000^taleL Revisionskontoret bariuppdrag att un
der hösten 200^ granska ooh bedöma om ILS ooh ILSwebb är ett ändamålsenligt system för kom^ 
munstyrelsen att leda ooh samordna stadens verksambeter Oärtill ingår att bedöma om ILS oob ILS 
webb är ett stöd för stadens nämnder ooh förvaltningsledningar att styra oeb följa upp sin verksamhet 
ooh ekonomi. 

Markör Marknad ooh l^ommunikation AB harfåttiuppdrag att genomföra en enkätundersökning bland 
användarna av systemets ordinarie nämndledamöterifaoknämnderoob stadsdelsnämnder samt bland 
förvaltnlngsledningarnaisamma nämnder l^ommunstyrelsen ooh stadsledningskontoret ingår intei 
undersökningen. 
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Följandefack och stadsdelsnämnder har ingåttiurvalsramen 

stadsdelsförvaltning 

Bromma 

Enskede-Årsta-Vantör 

Farsta 

Hägersten-Liljeholmen 

Hässelby-Vällingby 

Kungsholmen 

Norrmalm 

Rinkeby-Kista 

Skarpnäck 

Skärholmen 

Spånga-Tensta 

Södermalm 

Älvsjö 

Östermalm 

Stadsdelnämnd 

Bromma 

Enskede-Årsta-Vantör 

FanAa 

Hägersten-Liljeholmen 

Hässelby-Vällingby 

Kungsholmen 

Norrmalm 

Rinkeby-Kista 

Skarpnäck 

Skärholmen 

Spånga-Tensta 

Södermalm 

Älvsjö 

Östermalm 

Fackförvaltning 

Exploateringskontoret 

Fastighetskontoret 

idrottsförvaltningen 

Ku Itu rfon/altn ingen 

Kyrkogårdsfön/altn ingen 

Miljöfön/altn Ingen 

Social- och arbetsmarknads
förvaltningen 

Sen/iceförvaltningen 

Stadsbyggnadskontoret 

Trafikkontoret 

Utbildningsförvaltningen 

Äidrefön/altningen 

Facknämnd 

Exploateringsnämnden 

Fastighetsnämnden 

Idrottsnämnden 

Kulturnämnden 

Kyrkogårdsnämnden 

Miljö- och hälsoskydds
nämnden 

Socialtjänst- och arbets
marknadsnämnden 

Servicenämnden 

Stadsbyggnadsnämnden 

Trafik- och renhållnings
nämnden 

Utbildningsnämnden 

Äldrenämnden 

© Markör Marknad och Kommunikation AB 



Datainsamling 
Datainsamlingen har genomförts via webbenkät med efterföljande telefonpåminnelser. I tabellen ned
an beskrivs datainsamlingsflödet totalt. 

Åtgärd 

Utskick webbenkät 

Påminnelse 1: webbenkät 

Påminnelse 2: webbenkät 

Påminnelse via telefon, start 

Datainsamling avslutas 

Datum 

29 september 2009 

6 oktober 2009 

12 oktober 2009 

14 oktober 2009 

21 oktober 2009 

Urval, antal svarande samt bortfall 
Undersökningspopulationen utgjordes av 300 nämndledamöter i faok- ooh stadsdelsnämnder samt 
181 personer Inom förvaltningsledningarna för samma nämnder. Några av nämnd ledamöterna har 
uppdrag i flera nämnder. Avsikten var att dessa skulle besvara enkäten utifrån sitt uppdrag, men 20 
nämndledamöter har valt att inte göra det, utan endast svarat för en nämnd. Totalt minskade därmed 
urvalet till 280 nämndledamöter. 

Nämndledamöter 
När datainsamlingen via webb avslutades hade 131 nämndledamöter besvarat enkäten. Efter telefon
påminnelser besvarades frågorna av ytterligare 57 ledamöter. Totalt har 188 av de 280 nämndleda
mötema deltagit i undersökningen {67 procent). 

Bland de återstående 92 nämndledamötema fördelar sig bortfallet enligt följande: 

Bortfallsorsak 

Avböjt medverkan 

Ej anträffade under fältarbetsperi-

Telefonnummer saknas/felaktigt 

Avbruten intervju 

Summa bortfall 

Antal 

13 

76 

2 

1 

92 
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Förvaltningsledningar 

Bland förvaltningsledningama hade 130 personer besvarat enkäten via web ben när telefonpåminnel
ser påbörjades och ytterligare 25 respondenter tillkom. Totalt har således 155 av de 181 I förvaltnings
ledningama deltagit i undersökningen {86 procent). 

Bland de återstående 26 som inte besvarat frågorna fördelar sig bortfallet enligt följande: 

Bortfallsorsak 

Avböjt medverkan 

Ej anträffade under fältarbetsperi-

Telefonnummer saknas/felaktigt 

Avbruten intervju 

Summa bortfall 

Antal 

3 

21 

1 

1 

26 

Samtliga intervjuer {besvarad enkät, respektive uppföljande telefon påminnelser/intervjuer) har genom

förts I Markörs WAP 1/C ATI-system. 

© Markör Marknad och Kommunikation AB 



Resultat 
Resultaten beskrivs i tabeller, diagram och förklarande text. De båda urvalsgrupperna redovisas var 
för sig ooh intressanta skillnader respektive likheter beskrivs i text. Enkäten har utgjorts av ett antal 
frågor fördelade på olika block: Övergripande förståelse och kännedom. Styrning av verksamheten, 
Uppföljning - innehåll, Uppföljning - användbarhet, Årsredovisning samt Helhetsbedömning. De frågor 
som ingår i respektive block presenteras där så är möjligt i ett diagram där samtliga svarsalternativ 
beskrivs. 

Flertalet frågor har svarsalternativ i en verbal skala. Exempel på skalsteg är: Ja, absolut/Ja, i stort 

sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej och trycket lätt/Ganska lätt/Ganska svårt/Mycket svårtA/et ej. 

Alternativet Vet ej redovisas eftersom dessa svar kan tyda på behov av ökad kunskap kring området. 

Några frågor besvaras med Ja/Nej/vet ej och kommenteras i texten eller beskrivs i tabellform. 

Rapporten avslutas med en sammanfattande stutdiskussion. 1 bilaga finns öppna svar, samt tabeller. 
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De övergripande frågorna handlar om hur väl man känner till ILS, hur man uppfattar fullmäktiges indi
katorer ooh mål som vägledning för styrning i nämnderna och hur den egna nämndens verksamhet 
speglas i processen. Observera att frågorna om ILS-webb som ändamålsenligt planerings- och upp

följningsverktyg besvarats av dem som känner till verktyget (se tabeller). 

Förvaitningsledning 

Övergripande frågor (Fråga 1-7) 
Förvaltningsledning - bastal inom parentes 

Tycker du att du har lillräcktjg kunskap om ILS (integrerad ledning och 
styrning; struktur för s ton ing, uppföljning och må I uppfyllelse)? (155) 

Beskriver, enligt din uppNltning, kommunfullmäktiges budget pä ett 
tydligt sätt vilka mål nämnden ska styra mot? (15S) 

Ger fullmäktiges mål för verksamhetsområdena tillräcklig vägledning 
för nämndens veritsamhet? (1SS) 

Anser du att hillmäktiges indikatorer tydligt visar vad nämnden ska 
styra mot och mäta? (155) 

Anser du att indikatorerna i fullmäktiges budget speglar nämndens 
kärnverksamhet i tillräcklig omfattning? (155) 

Anser du att det framgår tydligt från fullmäktige vilka aktiviteter 
nämnden ska genomföra? (155) 

Är det din uppfattning att ILS-webb är ett ändamålsenligt verktyg för 
planering och styrning av nämndens verksamhet? (149) 

Är det din uppfattning att ILS-webb är ett ändamålsenligt 
uppföijningsverktyg? (149) 

EI Ja, «b#dW D Ja, i slorf sett SNei, knappasl It Nej, inte alls 

Nämnd ledamöter 

Övergripande frågor (Fråga 1-7) 
Nämndledamöter - bastal inom parentes 

Tycker du att du har tillräcklig kunskap om ILS {integrerad ledning och 
styrning; struktur för styrning, uppföljning och måluppfyllelse)? (188) 

Beskriver, enligt din uppfattning, kommunfullmäktiges budget pä ett 
tydligt sätt vilka mål nämnden ska styra mot? (188) 

Ger fullmäktiges måi för verksamhetsområdena tillräcklig vägledning 
för nämndens verksamhet? (188) 

Anser du att fullmäktiges indikatorer tydligt visar vad nämnden ska 
styra mot och mäta? (188) 

Anser du att indikatorerna i fullmäktiges budget speglar nämndens 
kärnverksamhet i tillräcklig omfattning? (188) 

Anser du att del framgår tydligt frän fullmäktige vilka aktiviteter 
nämnden ska genomföra? (188) 

Är det din uppfattning att ILS-webb är ett ändamålsenligt verktyg för 
planering och stoning av nämndens verksamhet? (74) 

Är det din uppfattning att ILS-webb är ett ändamålsenligt 
uppföliningsverktyg? (74) 

] # 1 8 g g 4 | 3 | 

GiJa, absolul OJa, IslortseH QNej, knappast SNBj, inleaHs 
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Resultaten visar att förvaltningsledningama generellt har en större förtrogenhet med ILS, verksam
hetsplaner, indikatorer mm än nämndledamöterna. Den senare gruppen uttrycker exempelvis tydligt 
att många saknar kunskap om ILS struktur, och det är bara fyra av tio nämndledamöter som uppger 
sig känna till ILS-webb och därmed kunna uttala sig om verktygets ändamålsenlighet. Bland dem som 
känner till verktyget kan man ändå konstatera att femton procent Inte vet hur de ska svara. 

Stor likhet i svarsfördelningen finns avseende två områden: tydligheten i fullmäktiges indikatorer som 
ledning för styrning och mätning, liksom om Indikatorerna i fullmäktiges budget tydligt speglar nämn
dens kärnverksamhet. Båda grupperna tenderar att ha relativt höga andelar som besvarar frågorna 
med nej. I tabellen nedan beskrivs urvalsgruppernas svar på frågan: Har nämnden formulerat egna 
indikatorer som speglar kärnverksamheten i tillräcklig omfattning?(Fråga 5a). 

Svarsalternativ 

Ja 

Nej 

Vete* 

ToWt 

Förvaltningsledning 

Antal 

25 

24 

2 

51 

Procent 

49 

47 

4 

100 

Nämndledamöter 

Antal 

28 

35 

13 

Procent 

37 

46 

17 

100 
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styrning av verksamheten 

Frågorna under rubriken Styrning av verksamheten berör i vilken utsträckning respondentema upplevt 
dialog och delaktighet, hur väl man anser att verksamhetsplanen pekar ut mål och aktiviteter för verk
samheten samt kvalitetsnivå och kostnadseffektivitet. Blocket avslutas med en fråga till nämnledamö-
terna om hur lätt det är att förstå verksamhetsplanen såsom den presenteras i ILS-webb. 

Förvaltningsledning 

I vilken utsträckning tycker du att 
nämnden är delaktig med att ta 
fram verksamhetsplaner? (155) 

1 vilken utsträckning tycker du det 
förs dialog mellan 

stadsledningskontoret och 
förvaltningen i samband med 

verksamhetsplaneringen? (155) 

styrning av verksamheten (Fråga 8-9) 
Förvaltningsledning - bastal inom parentes 

31 mycket hög uisifäokning D l ganska hög ulslrächning Q! ganska låg ulslrädfning 3 Inte I någon ulslfäckning alls 

Nämndledamöter 

I vilken utsträckning tycker du att 
nämnden är delaktig med att la 
fram verksamhetsplaner? (188) 

I vilken utsfräckning tycker du det 
förs dialog mellan 

kommunstyrelsen och nämnden i 
samband med 

verksamhetsplaneringen? (188) 

Styrning av verksamheten (Fråga 8-9) 
Nämndledamöter - bastal inom parentes 

I myckel hög ulsiräckning n i ganska hOg uisfraoKning 0 1 ganska låg utstraoKnlng B Inte i någon utsträckning alls 
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Man kan notera att flera respondenter bland såväl förvaltningsledning som nämndledamöter menar att 
nämndens delaktighet i att ta fram verksamhetsplaner sker i låg utsträckning. Få nämndledamöter 
menar att det förs dialog mellan kommunstyrelsen och nämnden i samband med verksamhetsplane
ringen. Från förvaltnings ledningarnas sida upplever fyra av tio att det förs dialog mellan förvaltningar
na och stadsledningskontoret. Förvaltningsledningama fick också frågan: / vilken utsträckning tycker 

du det förs dialog mellan förvaltningsledning och enheterna i samband med verksamhetsplaneringen? 

(Fråga 10). 1 tabellen nedan beskrivs svarsfördelningen, och man kan konstatera att den rådande 
uppfattningen är att dialogen mellan enheter och förvaltningsledning fungerar väl. 

Svarsalternativ 

! mycket hög utsträckning 

1 ganska hög utsträckning 

1 ganska låg utsträckning 

inte i någon utsträckning ails 

Total 

Antal 

155 

Procent 

100 
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Förvaltningsledning 

Anser du alt verksamhetsplanen ger 
en tydlig beskrivning av vilka mal 
som nämnden ska uppnå? (155) 

Anser du att veri<samhetsp)anen 
innehåller mål för kärnverksamheten 

i tillräcklig omfattning? (155) 

Anser du att verksamhetsplanen 
tydligt pekar ut vilken kvalitet som 
ska uppnås i verksamheten? (155) 

Har nämnden, enligt din uppfattning, 
formulerat måi för verksamhetens 

kostnadseffektivitet? (155) 

Anserdu alt verksamhetsplanen är 
ett bra stöd för dig att styra och leda 

förvaltningens verksamhet? (155) 

styrning av verksamheten (Fråga 1115) 
Förvaltningsledning  bastal inom parentes 

SJa, absdut □Js . tslortssH 0 Nej, knappast EBNej, inte alls 

Nämndledamöter 

Anser du att veritsamhetsplanen ger 
en tydlig tieskritming av vilka mät som 

nämnden ska uppnå? (188) 

Anser du att verksamhetsplanen 
innehåller mål för kärnverksamheten i 

tillräcklig omfattning? (188) 

Anser du att verksamhetsplanen 
tydligt pekar ut vilken kvalitet som 
ska uppnäs i verksamheten? (188) 

Har nämnden, enligt din uppfattning, 
fomfiuierat mål för verksamhetens 

kostnadseffektivitet? (188) 

Anser du att verksamhetsplanen 
innehåller den information om 

verksamheten som är relevant för dig 
i ditt beslutsfattande? (188) 

styrning avverksamheten (Fråga 1014) 
Nämndledamöter  bastal inom parentes 

G Ja, absolut/Mycket latt DJa, i stort sett/Ganska lätt B Nej, knappasl/Ganska svärl SNej, inte allsmiycket svårt o Vet ej 

Förvaltningsledningen känner i högre utsträckning förtroende för verksamhetsplanen när det gäller att 

peka ut aktuella verksamhetsmål och menar också att verksamhetsplanen utgör ett stöd i styrning och 

ledning av verksamheten. Nämndledamötema är mer tveksamma  en knapp tredjedel uppger att de 

Inte anser att verksamhetsplanen innehåller relevant information för beslutsfattande. Båda grupperna 

har likartade svarsmönster, men generellt är förvaltningsledningarna mer benägna att Instämma i att 

verksamhetsplanerna Innehåller och beskriver vad som ska uppnås. 
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Blocket avslutades för nämndledamöternas del med en fråga om ILS-webb: År det lätt eller svårt att 

förstå webbversionen av verksamhetsplanen? (Vi avser alltså verksamhetsplanen från ILS-webb.) 

(Fråga 15). Tabellen nedan visar att en hög ande! av nämndledamöterna inte kan göra en sådan be
dömning. En fjärdedel upplever det som lätt och knappt två av tio ser det som svårt att förstå webb
versionen av verksamhetsplanen. 

Svarsalternativ 

Mycket lätt 

Ganska lätt 

Ganska svårt 

Mycket svårt 

Antal Procent 
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Uppföljning - innehåll 

Det första blocket om uppföljning innehåller frågor om dialog och delaktighet, samt avvikelser, orsaker 
till dessa och åtgärder. 

Förvaltningsledning 

I vilken utsträckning tycker du att 
nämnden ärdelaktig i 

uppföljningsarbetet? (155) 

I vilken utsträckning tycker du det 
förs dialog mellan 

förvaltningsledningen och 
enheterna i samband med 

verksamhetsuppföljningen? (155) 

Uppföljning - innehåll (Fråga 16-17) 
Förvaltningsledning - bastal inom parentes 

f i I myckel hOg iitslfäckning DI ganska hög utslräckniiig P l ganska låg ulsliäckning a Inte i någon ulslfäckning alls 

Nämnd ledamöter 

I vilken utsträckning tycker du att 
nämnden är delaktig i 

uppföljningsarbetet? (188) 

I vilken utsträckning tycker du det 
förs dialog mellan 

kommunst^elsen och nämnden i 1 
samband med 

verksamhetsuppföljningen? (188) 

Uppföljning - innehåll (Fråga 16-17) 
Nämndledamöter - bastal mom parentes 

e i myckel hög ulsträdtning D l ganska hög utsträckning B i ganska låg utsträckning B Inte i nägon uKlräckning alls O Vet ej 

Samma tendens som tidigare beskrivits kan ses även för dessa frågor. Förvaltningsledningama upp
lever i betydligt högre utsträckning att det förs dialog och att nämnden är delaktig än vad nämndleda
möterna gör. 
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Förvaltningsledning 

Anserdualt lert iairapporlernaär 
tydliga närdetgällerevenluelia 
awikelsermellanplaneratoch 

prognostiseratekonomlskt utfall? 

Anser du att tertiairapporterna ger 
en tydlig redovisningavorsakerna 

till eventuella avvikelser mellan 
planerat ooh förväntat 

verksamhelsut^ll?(155) 

Uppföljning - innehåll (Fråga 18-20) 
Förvaitningsledning - bastal inom parentes 

Anser du att det i tertialrapportema 
tydligt framgår vilka åtgärder 

nämnden ska vidta om avvikelser 
mot fastställda mål I 

verksamhetsplanen har 
uppmärksammats vid 
uppföljningen? (155) 

E Ja, absolut DJa, i stort sell aNej, knappast SNeJ, JntBalls 

Nämndledamöter 

Anser du att lerlialrapporlerna är 
lydliga när det gäller eventuella 
avvikelser mellan planerat och 

prognostiserat ekonomiskt utfall? 

Anser du alt tertialrapportema ger 
en tydlig redovisning av orsakerna 

tiii eventuella avvikelser mellan 
planerat och förväntat 

verksamhetsutfall? (188) 

Anser du att det i tertialrapportema 
tydligt framgår vUka åtgärder 

nämnden ska vidta om avvikelser 
motfaststäl ldamäl i 

verksamhetsplanen har 
uppmärksammats vid 
uppföljningen? (188) 

Uppföljning - innehåll (Fråga 18-20) 
Nämndledamöter - bastal inom parentes 

EJa, absolut DJa, islortsBlt O Nej, knappast 

En majoritet i båda grupperna menar att tertialrapportema är tydliga när det gäller avvikelserapporte
ring, orsaks red ovis ning och nödvändiga åtgärder, men det är konsekvent fler bland förvaltningsled
ningarna som instämmer. En dryg tredjedel av nämndledamöterna instämmer inte i att rapporterna 
tydligt visar orsakerna till avvikelser och fyra av tio anser att åtgärdspaketen Inte tydliggörs. 
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Uppföljning - användbarhet 

Frågorna om användbarhet berör huruvida tertialrapportema ger det underlag och den information 
man behöver för att utföra sitt uppdrag. De handlar också hur lätt eller svårt det är att använda webb
versionen av rapporten. Blocket avslutas med några frågor om hur tertialrapportema presenteras. 

Förvaltningsledning 

Anser du att du genom 
tertialrapportema får tillräckligt 
underlag för att kunna bedöma 
förväntad måluppfyllelse? (155) 

Uppföljning - användbarhet (Fråga 21 -22) 
F ö r v a l t n i n g s l e d n i n g - bas ta l i n o m p a r e n t e s 

Anser du alt tertialrapportema 
Innehåller den information 

nämnden behöver för att kunna 
fatta beslut? (155) 

M I ^ M I I 

.:t;<y.\\< M:":: .:/':;. 

QJa, absolut DJa, i stort seH HNej, knappast BNej, inte alls o Vet ej 

Nämndledamöter 

Anser dg att du genom 
tertialrapportema får tillräckligt 
underlag för att kunna bedöma 
förväntad måluppfyllelse? (188) 

Anser du att tertialrapportema 
innehåller den infomiation om 

verksamheten som är relevant för 
dig i ditt beslutsfattande? (188) 

Uppföljning - användbarhet (Fråga 21-22) 
Nämndledamöter - bastal inom parentes 

; Ml 

EJa, absolut O Ja J stort sett a Nej, knappast EINej, inte alls DVet ej 
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Î iksom tidigare är majoriteten respondenteribåda grupperna tillfreds med tertialrapporternas använd-
barbet^mennämndledamöterna har dock betydligt högre andelar missnöjda Itabellen nedan beskrivs 
förvaltningsledningarnas ooh nämndledamcternas förståelse av webbversion och signalsystem 

Är det lätt eller svårt att förstå webb
versionen av tertialrapportema? (Vi 
avser alltså tertialrapportema från ILS-
webb.) (Fråga 23) 

Mycket !ätt 

Ganska lätt 

Ganska svårt 

Mycket svårt 

Totalt 

Förvaltningsledning 

Antal 

155 

Procent 

100 

Nämndledamöter 

Antal 

188 

Procent 

100 

Är det lätt eller svårt att förstå sam
bandet mellan måluppfyllelse och ILS-
systemets signalsystem (röd, gul, 
grön)? (Fråga 24) 

Mycket lätt 

Ganska lätt 

Ganska svårt 

Mycket svårt 

Totalt 

Förvaltningsledning 

Antal 

155 

Procent 

100 

Nämndledamöter 

Antal 

168 

Procent 

100 

Att rapporterna presenteras I en webbversion är något som nämndledamöterna eventuellt inte har 
uppfattat, vilket stöds av att sex av tio inte kan bedöma om det år lätt eller svårt att förstå. Inte heller är 
signalsystemet tydligt för alla. Mot bakgrund av att många inte kan besvara frågorna om ILS-
webbversionen av tertialrapportema väcks frågan om det är så att rapporterna redovisas på något 
annat sätt. 
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Två frågor ställdes till båda grupperna om detta: Vid redovisning för nämnden: är det webbversionen 

från ILS-webb av tertialrapporten som är huvuddokument? Om nej: På vilket eller vilka sätt redovisas 

tertialrapporten? 

Svarsalternativ 

Vid redovisning för nämnden: är 
det webbversionen från ILS-
webb av tertialrapporten som är 
huvuddokument? (Fråga 25) 

Ja 

#.'%'"%D3#(g:f:: 
På vilket eller vilka sätt redovisas 
tertialrapporten? (Fråga 25a) 

Via sammanfattande text 

Endast genom muntlig föredrag-

Annat sätt 

Totalt antal svar Nej ; 

Förvaltningsledning 

122 

a;-m^̂ ; 
26 

1 

6 

4 :%#::. ̂  

Procent 

79 

%#\t^ 

79 

3 

18 

%:m.̂ :v 

Nämndledamöter 

65 

'a#% 

98 

7 

18 

^ - # \ , ^ 

Procent 

35 

;6:\h:_^6aiA:f\/y^ 

80 

6 

15 

; \ : '^ jbi:; ; t 

Två tredjedelar av nämndledamöterna uppfattar inte att webbversionen är huvuddokument vid före

dragningarna för nämnden. Detta kan jämföras med att endast en femtedel av förvaltningsledningarna 

menar att redovisning sker på annat sätt än med webbversionen. Oavsett denna skillnad menar dock 

båda grupperna att redovisningen framför allt sker via en sammanfattande text. Andra redovisnings

metoder som beskrivs är följande: 

Förvaltningsledning: 

• SkriftHg Wordversion. 

• Wordversionav ILS-webb. 

• Sammanfattande text och ILS-webb som bilaga. 

• Både via text och muntlig föredragning. 

• Tjänsteutlåtande. 

» Text och muntlig föredragning. 

Nämndledamöter: 

Tjänsteutlåtande och föredragning. 

Text och muntlig föredragning. 

Sammanfattande text och muntlig. 

Även muntlig föredragning. 

Text samt föredragning av valda delar. 

Utskriven rapport. 

Skriftligt och på webb. 
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MuntligenGOl^ sammanfattande text. 

Muntligtoch skriftligt 

Skrivet ärende. 

l̂ opior på tertialbokslutet.Vet ej om det är en webbversion eftersom det inte står. 

Vet ej otn det är en webbversion som jag ser. 

l̂ ela rapporten utsänds och föredras sedan muntligt. 

Utskrift 

Text och ibland muntlig föredragning. 

Tjänsteutlåtande. 

Text och föredragning^ 
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Årsredovisning 

Frågorna bedöms av respondentema utifrån i vilken utsträckning årsredovisningen tydligt redovisar 
ekonomiska resultat, samt om mål, indikatorer och kvalitet för verksamheterna har uppnåtts. Båda 
grupperna får också bedöma om årsredovisningen presenterad via ILSwebb är lätt eller svår att för

stå. Även här ställs frågan om årsredovisningen presenteras på något annat sätt än via ILSwebb. 

Förvaitningsledning 

Redovisar årsredovisningen tydligt 
om målen har uppnåtts? (155) 

Redovisar årsredovisningen tydligt 
om ärsmälen för indikatorerna har 

uppnåtts? (155) 

Redovisar årsredovisningen tydligt 
verksamheternas uppnådda 

kvalitet? (155) 

Redovisar årsredovisningen tydligt 
det ekonomiska resultatet? (155) 

Årsredovisning (Fråga 2730) 
Förvaltningsledning  bastal inom parentes 

lems 

EJa, absolut DJa, i stort sell El Nej, knappast 3 NB], inta alls □Vet B] 

Nämndledamöter 

Redovisar årsredovisningen tydligt 
om målen har uppnåtts? (188) 

Redovisar årsredovisningen tydligt 
om ärsmålen för indikatorerna iiar 

uppnåtts? (188) 

Redovisar årsredovisningen tydligt 
verksamheternas uppnådda 

kvalitet? (ISB) 

Redovisar årsredovisningen tydligt 
det ekonomiska resultatet? (188) 

Årsredovisning (Fråga 2730) 
Nämndledamöter • bastå! inom parentes 

B Ja, absolut aja.isloitsett QNeJ. knappast SNej, inte alls 
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Skillnaderna mellan grupperna kvarstår: fler i förvaltningsledningama uppfattar generellt att det som 
efterfrågas också redovisas. Intressant att notera är att båda grupperna har stora andelar som inte 
instämmer när det gäller uppnådd kvalitet. Bland nämndledamöterna kan också uppmärksammas att 
en femtedel menar att årsredovisningen inte tydligt redovisar det ekonomiska resultatet. Andelen som 
inte kan göra en bedömning är liksom vid de tidigare frågorna större bland nämndledamöterna. 

På frågan: År det lätt eller svårt att förstå webbversionen av årsredovisningen? (Vi avser alltså årsre

dovisningen från ILS-webb.) (fråga 26) svarar mer än hälften av nämndledamöterna Vet ej. Majorite
ten av förvaltningsledningarna bedömer den som lätt att förstå (se tabell nedan). 

Svarsalternativ 

Mycket lätt 

Ganska lått 
Ganska svårt 

Mycket svårt 

Totalt 

Förvaitningsledning 

Antal 

155 

Procent 

100 

Nämndledamöter 

Antal 

188 

Procent 

100 

Redovisas då årsredovisningen på något annat sätt? Två frågor ställdes till båda grupperna om detta: 
Vid redovisning för nämnden: är det webbversionen från ILS-webb av årsredovisningen som är 
huvuddokument? Om nej: På vilket eller vilka sätt redovisas årsredovisningen? 

Svarsalternativ 

Vid redovisning för nämnden: är 
det webbversionen från ILS-
webb av årsredovisningen som 
är huvuddokument? (Fråga 31) 

Ja 

W 4 - . : : - , . . .. 
På vilket eller vilka sätt redovisas 
årsredovisningen? (Fråga 31a) 

Via sammanfattande text 

Endast genom muntlig föredrag-

Annat sätt 

TotaltäntarsvårNej 

Förvaltningsledning 

121 

^ y^y . ' . 

25 

1 

8 

;;::x\rK';:%\ 

Procent 

78 

. ' / - . ,22. / 

74 

3 

24 

.^X%,iöo:; ; 

Nämndledamöter 

62 

126/ 

102 

8 

16 

\ ; # : \ ^ . 

Procent 

33 

B7 

81 

6 

13 

y r l O Ö ; ' y / 

Inte heller när det gäller årsredovisningen uppfattar nämndledamöterna att webbversionen är huvud
dokument vid föredragningarna för nämnden, medan en femtedel av förvaltningsledningarna menar att 
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så är fallet. Oavsett denna skillnad menar dock båda grupperna redovisningen sker via en sammanfat

tande text. Andra redovisningsmetoder som beskrivs är följande: 

Förvaitningsledning: 

Skriftlig Wordversion. 

Wordversion av ILS-webb. 

Sammanfattande text och ILS-webb som bilaga. 

Både via text och muntlig föredragning. 

Tjänsteutiåtande. 

• Text och föredragning. 

Nämndledamöter: 

- Webbversionen samt muntligen. 

» Tjänsteutiåtande och föredragning. Vet inte vad som avses med "webbversionen". 

• Text och muntlig föredragning. 

• Muntligt. 

• Både och. 

" Utskriven rapport. 

Skriftligt. 

• Muntligt och skriftligt och webbversion.(?). 

• Skrivet ärende. 

• Vet ej om det är webbversionen jag får. 

• Webbversion och föredragning. 

• Redovisningen skickas ut och föredras sedan muntligt. 

• Text och muntlig föredragning. 

• Tjänsteutlåtande. 

• Text och föredragning. 
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Helhetsbedömning 

Två frågor ställdes som sammanfattande helhetsbedömning av ILS: Tycker du generellt att ILS är ett 

bra sätt för nämnden att styra och följa upp verksamheterna?, samt Tycker du generellt att ILS är ett 

bra sätt för staden att styra och följa upp verksamheterna? 

Förvaltningsledning 

Helhetsbedömning (Fråga 32-33) 
Förvaltningsledning - bastal inom parentes 

Tycker du generellt att ILS är ett 
bra sätt för nämnden alt styra och 
följa upp verksamheterna? (155) 

Tycker du generellt att ILS är ett 
bra säll för staden att slyra och 
följa upp verksamheterna? (155) 

aja, absolut DJa, i stort salt 13 Nej, knappast mej, Me alls 

Nämndledamöter 

Tycker du generellt att ILS är ett 
bra sätt för nämnden alt slyra och 
följa upp verksamheterna? (188) 

Tycker du generellt al l ILS är eK 
bra sätt för staden att styra och 
följa upp verksamheterna? (188) 

Helhetsbedömning (Fråga 32-33) 
Nämndledamöter - bastal inom parentes 

c: la Ja, absolut PJa, istoiisett OKBi. Knappast mej, inte alls a Vet GJ 
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Oetframgårav diagrammen att man på förvaltningsledningsnivå l^ännersig bekväm med ILS som 
metod för styrning ooh uppföljning, medan nämndledamöterna visar ett något större missnöje, men 
framför allt att de inte kan bedöma frågorna alls 
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ILS som arbetsverktyg (endast förvaltningsledning) 

På förvaltningsledningsnivå anser man, vilket visats i föregående avsnitt, att ILS är ett bra sätt för 
nämnder och stad att styra och följa upp. Utöver dessa frågor fick förvaltningsledningarna bedöma 
huruvida ILS är integrerat på alla nivåer i förvaltningarna och om rapporteringen underlättas av ILS

Användning av ILSwebb (Fråga 3435) 
Förvaitningsledning  bastal inom parentes 

Är det din uppfattning att ILS 
genomsyrar förvaltningens hela 

verksamhet? {155) 

&■ det din uppfattning att 
förvaltningens rapportering 

underlättas av ILSwebb? (155) 

a Ja, absolut PJa,islortselt BNej. knappast DVet ej 

Flertalet besvarar de båda frågorna med Ja. I vilken utsträckning anser man då som förvaltnings led

ning att ILS är integrerat i organisationen? 

Används ILSwebb som rapporteringsverktyg på alla nivåer inom 
förvaltningen? (Fråga 36) 

(Bastai: 155) 

31 

■ 1 14 

ILSwebb är i ILSwebb är i ILSwebb är 1 ILSwebb är 1 ILSwebb är inte ILSwebb är infe 
mycket hög ganska hög ganska låg mycket låg alls Integrerat på alts integrerat pä 
utsträckning tjlsträckning utsträckning utsträckning alla nivåer, men alla nivåer, och 

integrerat pä alla integrerat pä alla integrerat pä alla Integrerat på alla arbetet har har inte påbörjats 
nivåer nivåer nivåer nivåer påbörjats 
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Kommentarer om ILS och ILS-webb 

Enkäten avslutades med att alla gavs möjlighet att i en helt öppen fråga kommentera såväl ILS som 

system som ILS-webb i egenskap av verktyg. Nedan beskrivs några av svaren fördelat på de båda 

grupperna. Samtliga svar finns i bilaga. 

Förvaltningsledning om ILS 

• Målformuleringar, indikatorer och aktiviteter bör i högre grad spegla vilka resultat/effekter insatserna 
har för brukare/medborgare. Idag styr man med för många indikatorer och aktiviteter som Inriktas 
på strukturer och processen, Inte vad man uppnår för effekt. Här finns ett stort och nödvändigt ut
vecklingsområde, ILS-webb behöver också ges fungerande redaktionella möjligheter. Det förefaller 
vara ett databasbaserat program vilket behöver kompletteras med ordbehandlingsfunktioner. 

• För att få rätt fokus i styrningen måste det som mäts vara relevant för måluppfyllelsen eller kvalite
ten. Att mäta något bara för att det är enkelt eller tillgängigt gör styrningen otydlig och prioritering
arna kan verka oklara. 

• Jag gillar verkligen ILS som verktyg. Det är lätt att mäta måluppfyllelse via indikatorer. Frågoma om 
kvalitet är svårare att besvara - vad avses med kvalitet? Sedan kan man tycka att övergripande mål 
blir mycket abstrakta, av naturliga skäl, eftersom många verksamheter ska passa In under dem. 
Men som helhet - ett jättelyft att få planering och uppföljning samlad, texter och kommentarer lik
som indikatorer mm, allt samlat på ett ställe. Lysande! 

• Det är självklart att staden ska ha ett ILS (Integrerat ledningssystem), men detta är Inget nytt, all of
fentlig verksamhet följer Kommunallagen som anger ledningssystemet under året. Så det är ju klokt 
att utveckla och finna bra verktyg för att optimera denna process. Det är positivt att riktningen går 
mot verksamhets- och kvalitetsutveckling och Inte bara fokus på ekonomin. Offentliga sektorn är ju 
till för att generera välfärdstjänster till medborgare. För fortsatt legitimitet är det angeläget att med
borgarna upplever att de får bra välfärdstjänster för Inbetald skatt och avgifter! Man bör utveckla 
hanteringen av upphandlade verksamheter I ILS och ILS-webb, eftersom detta, liksom all kom
munalt driven verksamhet finansieras av skatt, ägs av staden, och bör verka utifrån likvärdiga vill-

• Indikatorerna säger inte mycket om kvalitet och resultat utan handlar mest om volymer. Indikatorer
na kan också tolkas på olika sätt. Inte sällan framgår att indikatorerna år skapade av personer som 
inte förstår verksamheterna. Detta medför att det blir svårt att göra jämförelser mellan stadsdels
nämnderna, eftersom olika tolkningar kan göras. 

• KF:s mål håller väldigt olika standard/nivå/detaljeringsgrad för de olika verksamhetsområdena. Det 
är väldigt lite förväntningar på loF, Handikapp och fritid men väldigt detaljerat pä äldreomsorg och 
ekonomiskt bistånd. Även förskolans kvalitet är svag. Det är som om områden där det går att mäta 
får större plats än andra. 
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^ ^ ^ ^ ^ ^ e ^ ^ ^ ö ^ e ^ o ^ ^ ^ ^ 

^ Det fungerar som eft bra styrmedel för vår verksamhet och för våra chefer 

D ^^^^^agfrån öppe^s^a^.^ De lokala målen ställs ofta utifrån vad som är möjligtaft åstadkomma med 
be^ntligaresurser,snarareänvadsomskullekrävasförattuppnådeoentralarrtålen Detgöraft 
de lokala målen ofta kan anses ^^heltuppfyllda^^ trots att nämnden inte alls har gjort vad som skulle 
krävas för aft dra sift strå till stacken för aft uppfylla det centrala målet, l^ämndmålen kan då inne
hålla vissa små åtgärder somlochförsig bidrartill aft uppfylla det centrala målet, men där andra 
försämringar (som Inte täcks in av uppställda måh motverkar uppfyllelse av det centrala målet. Det 
förekommerockså självuppfyllande målformuleringar avtypen^^^ka verka för^^-mål,tex^^^nheterna 
ska verka för aftandelen ekologiska livsmedel ska öka.̂ ^ Det målet kan uppfyllas även utan att an
delen ekologiska livsmedel faktiskt ökar,eftersom enheterna trots allt harverkatför aft den ska Öka. 
Det gåralltså Inte aft misslyckas med eftsådant mål, vilket gör uppföljningen helt meningslösl 
andra fall kan man egentligen inte rimligtvis svara aft ens det lokala måletär^^heltuppfyllt^^,men 
förvaltningen gör det ändå eftersom det ser bra ut och tas väl emot av politikema och eftersom 
tjänstemännen anser sig ha gjort vad de kan för aft uppfylla målet.Ofta avslöjar löptextenlredovls-
ningen aft själva verksamhetenibästa fall är ^^heltutförd^^ellerivart fall planerad, men om det upp
satta målet är helt uppfyllt ärlsjälva verket okänts ^Systemet behöverreformeras, gärna på eft 
sådant saft aft indikatorerna-om än Inte själva målen-kan vara kvar övermaktskiften,så Inte var
je styrande majoritet ^^skaparsig sin egen sanning^̂  och förkastartidlgare utvärderingar på det saft 
son^ för närvarande sker inom ramen för ILS. Möjligen kräver detta också en viss avpolltlsering av 
stadens tjänstemannaorganisation. 

^ Om dokumentet printadesutifärgskulledet vara lättare aft tolka,och om det publicerades via en 
weblänk och ej på papper skulle det vara ändå bäftre. Många av Indikatorema är irrelevanta, ^id 
uppföljning står ofta aft något uppfyllts fast det ej har det ILS ärförtrubbigt, det behövs betydligt 
mer beskrivande ooh förklarande textan vad vi har.Dook,A^^ vi överhuvudtaget mäter-vllket ej 
gjordes förr-är eft S^OI^^ framsteg 

^ ILS ärigrunden en utmärkt metod för ledning,styming och uppföljning.Dock har ILS brister då de 
uppställda målenlKF^s budget oftast spjälkas u^plsvårhanterligaprooentmål,aktivitetersom Inte 
egentligen beräftar om nämndens verksamhet för aft nå målen. Mycket behöver utvecklas för aft In
riktningsmål ska kunna transformeras till uppföljningsbara och mätbara mål på verksamhetsnivå. 
^nhetsspeciflka mål ooh enheternas egna kvalitetsdokument stämmer sällan överens med målfor
muleringarna ^^högreupp^ îsystemet. Därmed blir också måluppfyllelsen på enhetsnivå en annan 
än den som egentligen efterfrågasilLS. 

D JagvetfaktisktintevadlLSärl! 
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D Strukturen ärivissa avseenden väldigt rigid och det blir upprepningar på flera nivåer, vilket gör do
kumenten mindre överskådliga.Annars är det bra med standardisering och jämförbarhet mellan 
nämnder. 

^ Fortfarande eftllte krångligt system där det ärsvårtaftt^yfta och sortera måloindikatorer så de 
kommeriverksamhetslogisk följd 

^ ^erktygetärbra ooh fyller sin funktion.Detär bra aft kraven på spårbarhetibedömningar av mål
uppfyllelse ökar.Systemet skulle yfterligare komma till sin räft om målen formuleras så aft det inte 
alltid är självklart aft de kommer aft uppnås. 

D verktyget är Inte tillräckligt användanBänlIgt, Den konverterade ^ord-versionen bör kunna anpas
sas lokalL 

^ ILS är en bra grLind men detfinns fortfarande mycket aft förbäftra^LLäsbarheten för de förtroen
devalda, som vi egentligen skriver fÖr,måste förbättras.Förtroendevalda,skattebetalare, medbor-
gare klagar på aft ILS-dokumenten är snåriga, byråkratiska och svårbegripliga. Detta måste förbätt
ras, annars riskerar vi aft de förtroendevalda kräver andra dokument ooh då får vi parallella system, 
vilket vore väldigt olyckligt. 2.Detfinns uppenbara obalanserilLS-systemet. hittar man på KF^s in
dikatorer (bllaga4^1iåretsKF-budget) så är det sammanlagt15^lndlkatorervaravendast1gäller 
våra 17 kommunala bolagl? För de 14 stadsdelsnämnderna gäller inte mindre än 68 KF-indikatorer. 
Defta avspeglar kanske aftstadsdelsnämndernaärviktigast, men i^an kan också ana en politisk 
opportunism, ^ara för aft stadsdelsnämndernas verksamhet, äldreomsorg, handikappomsorg, för
skola, social verksamhet, parkskötsel mm är politiskt känsliga så blir det väldigtmånga Indikatorer 
medan de kommunala bolagen får levainågon slags törnrosasömnlskuggan av uppmärksamhe
ten för stadsdelsnämndernas verksemhetsområden. 

^ 9 ^ ^ ^ ^ e ^ ^ ^ ö ^ e ^ o ^ ^ ^ ^ ^ ^ e ^ ^ 

^ De markerlngarsom används för aftvisa huruvida mål uppfyllts ellerinteärförklumpiga.Man kani 

dag markera en grön pluppien tertialrapport närman inte ens har påböqat eft arbete därför aft 
man troraft man kommer aft lyckas närman väl genomför arbetet. ^Herman kan sälja av och lägga 
nerverksamheter och därigenom-totaltseft^få lägre elförbrukning.Samt därefterpåstå aft man 
^̂ harlyckatŝ ^ med aftspara på sin energiförbrukning-utanaftiverkligheten ha vidtagit en enda 
energlbesparande åtgärd. 

^ Om det nu finns en webbversion, vore det Intressantaftfåtillgång till den. 

D Jag tror aft förtroendevalda behöverfå mer kunskap kring hur ILS utformas och vad man menar 
med olika termer. 

^ Om ILS som system och metod är en utmärkt skapelse, är ILS-webben en fullständig katastrof sen 
den infördesinuvarande skick. Måluppfyllelsen som ska angeslolikaröd-gul-gröna markeringar 
fungerar Inte som reell markörförmålu^pfyllelse.lLS-webbensaknarindikatorerpå väsentliga om
råden.^rocentmål är så trubbigt och Inkonsekvent satta aft transparensen och tydligheten går om 
intet. ILS-webbensuft^ormnlngharförsvårat nämndens möjlighettill uppföljning. 

^ ^adskajag tillägga närjag inte vet vad detär. 

D Jag vet att ILS-webb t̂ nns, men har ingen uppfattning om hur det fungerar då jag aldrig sett^använt 
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Ärlntesåinsaftisystemet, mer på innehållet, så jag vet inte 5å mycket orrt det. Annars tycker jag 

generellt aft det verkar bra. 

De skulle konkretisera vad de där plupparna egentligen stårför.Jag menar rött, gult och grönt. Jag 

förstårinte^lls. 
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Inledningsvis kan vi konstatera att ILS som system ooh verktyg är väl integrerat bland förvaltningsled 
ningarna ooh på väg att integrerasihela organisationerna Oet är dook tydligt att system ooh verktyg 
inte är kommunioerat̂  alternativt Inte upplevts som kommunioerat bland delar av nämndorganisatio 
nensledamöterl^ågrauppgerislna öppna svar att de inte alls kännertill ILS. 

generellt föreligger skillnader mellan förvaltningsledning ooh nämndledamöter påistort sett samtliga 
frågorSkillnadernagällerframföralltförmågan att kunna besvara frågorna, därbetydligt större ande 
lar bland nämndledamöterna inte kan bedöma de olika faktorerna Oet är dessutom färre som avger 
positiva svar.lnågra fall är dook samsynen större Ibåda grupperna ställer relativt många sig frågan 
detillomindikatorernaifullmäktiges budget visar mot vad man ska styra ooh vad man ska mäta, samt 
om de speglar kärnverksamhetenitillräokligt omfattning. 

Intressant är ookså att notera att förvaltningsledningenihögreutsträokning än nämndledamöterna 
menar att nämnden är delaktigiarbetet med verksamhetsplaner Nämndledamöterna är ookså gene 
relit mer missnöjda med verksamhetsplanernas mål ooh målbeskrlvningar.^örvaltningarna upplever 
att den förvaltningsinterna dialogen fungerar bra, ooh fler bedömer ookså dialogen ooh delaktighet 
fungerarbraävenförnämndledamöterna.l^essassvar,åandra sidan,beskriver generellt ett relativt 
lågt inflytandeiform av delaktighet ooh dialog Knappt hälften av nämndledamöterna anser att nämn 
den är delaktigiatt ta fram verksamhetsplaner eller delaktigisamband med uppföljningsarbete, två 
tredjedelar anser att det inte förekommer dialog mellan kommunstyrelse ooh nämndisamband med 
verksamhetsplanerna ooh uppföljningsarbeten 

^abellAnedan beskrlvervilka frågor som besvarats med något av Nejalternatlven Frågorna kan visa 
vilka eventuella åtgärder som kan behövas ooh vilken prioritet man lägger för respektive område 
^abellA 
Fråga 

1. Tycker du att du har tillräcklig kunskap om ILS (integrerad ledning och styrning; struktur för 

styrning, uppföljning och målupptylleise)? (Frågan besvarad av totalt 188 ledamöter) 

9,1 vilken utsträckning tycker du det förs dialog mellan kommunstyrelsen och nämnden i sam

band med verksamhetsplaneringen? (Frågan besvarad av totalt 188 ledamöter) 

17.1 vilken utsträckning tycker du det förs dialog mellan kommunstyrelsen och nämnden i 

samband med verksamhetsuppföljningen? (Frågan besvarad av totalt 188 ledamöter) 

Qmpp 

Nämnd
ledamöter 

Andel nej 

55 

67 

63 

Förvalt
nings-

ledningar 

Andel nej 

a 

-

-
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Itabell^nedan visas de frågor med tio prooent eller mer av ^etejsvar bland nämndledamöterna, för 
att tydliggöra det informationsbehov som kan föreligga eller andra behov av andra åtgärder 

Tabell B 

FNUm 

7a. Är det din uppfattning att ILS-webb är eft ändamålsenligt verktyg för planering och styrning 

av nämndens verksamhet? (Frågan besvarad av totalt 74 ledamöter) 

7a. Är det din uppfattning att ILS-webb är eft ändamålsenligt uppföljningsverktyg? (Frågan 

besvarad av totalt 74 ledamöter) 

9.1 vilken utsträckning tycker du det förs dialog mellan kommunstyrelsen och nämnden i sam

band med verksamhetsplaneringen? (Frågan besvarad av totalt 188 ledamöter) 

15, Är det lätt eller svårt att förstå webbversionen av verksamhetsplanen? (Vi avser alltså 

verksamhetsplanen från ILS-webb,) (Frågan besvarad av totalt 188 ledamöter) 

17.1 vilken utsträckning tycker du det förs dialog mellan kommunstyrelsen och nämnden i 
samband med verksamhetsuppföljningen? (Frågan besvarad av totalt 188 ledamöter) 

23. Är det tätt eller svårt att förstå webbversionen av tertialrapportema? (Vi avser alltså tertial

rapportema från ILS-webb,) (Frågan besvarad av totalt 188 ledamöter) 

24, Är det lätt aft förstå sambandet mellan måluppfyllelse och ILS-systemets signalsystem (röd, 

gul, grön)? (Frågan besvarad av totalt 188 ledamöter) 

26. Är det tätt eller svårt att förstå webbversionen av årsredovisnlnaen? (Vi avser alltså årsre

dovisningen från ILS-webb.) (Frågan besvarad av totalt 188 ledamöter) 

32, Tycker du generellt att ILS är eft bra sätt för nämnden aft styra och följa upp verksamhe

terna? (Frågan besvarad av totalt 188 ledamöter) 

33, Tycker du generellt att ILS är eft bra sätt för staden aft styra och följa upp verksamheterna? 

(Frågan besvarad av totalt 188 ledamöter) 

Nämndledamöter 

% 

1, 

11 

35 

109 

44 

113 

42 

104 

44 

48 

Procent 

15 

15 

19 

58 

23 

60 

22 

55 

23 

26 

Resultaten pekar ut några förändringsområden. En slutsats som kan dras är att ILS som system och 
verktyg kan ytterligare kommuniceras ut i förtroendemannaorganisationen. En annan är att det finns 
områden där mängden Information och kvaliteten på Informationen Ifrågasätts av respondentema. Det 
gäller framförallt hur kvalitetsaspekterna ska föras in i systemet, men också hur de indikatorer och mål 
som satts ska beskrivas utifrån resultat. Det framgår av några kommentarer i de öppna svaren att just 
rapporteringen av om mål har uppnåtts ibland upplevs som felaktig eller osäker. En tredje slutsats 
gäller delaktighet och dialog som med hänsyn taget till resultaten kan utvecklas, men som givetvis 
styrs av vad som är möjligt rent formellt. Slutligen kan man konstatera att trots att undersökningsom
rådet avsåg användning och förståelse av ILS som rapporteringssystem och ILS-v^ebb som verktyg 
finns ändå tendenser till att man framför allt inom nämndledamotsgruppen besvarat frågorna utifrån ett 
politiskt perspektiv. 

Markör Marknad och Kommunikation AB 
November 2009 
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^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ ^ 

Är det något du vill tillägga med avseende på li^S (integrerad ledning ooh styrning; strukt^rför 
^t^rning^up^föl^n^ngooi^målupp^^iel^e^^ 
^ Målen kan bli tydligare, kopplingen mellan aktiviteter,indikatorer och måluppfyllelse behöver säker 

ställas Många aktiviteter och indikatorer,tveksam om alla är nödvändiga 
D Målformuleringar,indikatorer och aktiviteter börihögre grad spegla vilka resultat^effekter insatserna 

härför brukare^medborgare. Idag styr man med för många Indikatorer och aktiviteter som inriktas 

på strukturer och processen,inte vad man uppnår för effekt, ^ärfinns ett stort ooh nödvändigt ut 
vecklingsområde. ILSweb behöver också ges fungerande redaktionella möjligheter Detförefaller 
vara ett databasbaserat program vilket behöver kompletteras med ordbehandlingsfunkttoner 

^ Indikatorerna säger inte mycket om kvalitet och resultat utan handlar mest om volymer Indikatorer 
na kan ookså tolkas på olika sätt Inte sällan framgår att indikatorerna är skapade av personer som 
Inte förstår verksamheterna Detta medför att det blir svårt att göra jämförelser mellan stadsdels 
nämnder,eftersom olika tolkningar kan göras. 

^ Antalet indikatorer bör minskas samt utformas bättre. 
^ KF ŝ mål hållerväldigt olika standard/nivå/detaljeringsgrad för de olika verksamhetsområdena. Det 

är väldigt lite förväntningar på loF^Flandikapp och fritid men väldigt detaljerat på äldreomsorg och 
ekonomiskt biståndÄven förskolans kvalitet är svag. Det är som om områden där det går att mäta 
får större plats än andra 

^ Önskvärt är att även kvalitetsredovisningen inom förskola^skola kan skrivastsystemet på samtliga 
nivåer. 

^ ^tterllgarearbete behövs för att finslipa att indikatorerna mäter faktorer som speglar kvalltetiverk 
samheten 

^ ILS-^eb kunde vara uppdelad på verksamhetsområden. Nuvarande form kräver att en användar-
vänlig förenklad rapport också tas fram. 

^ ILS är svårläst som dokumentförde som inte ärvälbekanta med systemeL 
^ Det är så mycket information så någon form av sammanfattning skulle underlätta för läsarna Det 

kan nämligen vara svårt att ta till sig, exempelvis för medborgarna eller oerfarna politiker 
D ^ven om jagienkäten ha gett en del negativa omdömen som avser dagens situation anser jag att 

ILS och verktyget ILS^eb är början på rätt väg. Dock måste verktygetförbättras och göras mer 
lättanvänL Styrsystemet måste konsekvent användas på alla nivåeriorganlsationen Indikatorerna 
måste avse att mäta målens inte bara vara allmän statistik 

^ Det är utmärkt på alla sätt ha en samlad struktur för ledning och styrning Det webbaserade syste 
metbehöverförenklas 

^ ILS är ett oerhört bra sätt att styra verksamheten men kompetensen ärför låg på stadsdelarna 
bland dem som skall jobba med det och då klarar man inte av att använda det på rätt sätt Det be 
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hövs därför personer som kan gå ut och förklara på ett begripligt, pedagogiskt och vardagsnära 
sätt. Î är är några förslag Använd gärna Intranätet genom att spela in föredragningar av dessa per 
sonersom alla kan ta del avi Ooh börja förklara för oss på stadsdelarna htjr indikatorer och aktivite 
ter skall användassåattallabegriper.Jagtroratt jag fattat själv nu och serframemotatt jobba med 
^^2010. Och be SLKattblibättresjälvapåattföreslåindtkatorertill KF. Nuvarandeärinteallsop 
timala. 

^ Förattfå rättfokusistyrningen måste det som mäts vara relevantför måluppfyllelsen ellerkvallte 

ten.Att mäta något bara för att det är enkelt ellertillgängligtgörstyrningen otydlig ooh prioritering 

arna kan verka oklara 

D Iprincip är systemet braStaden behöver ett centralt styrsystem. Styrningen behöver dock inte vara 

så detaljerad. 
^ Det stora problemet är att antalet mål ärför många. 
^ JagtyckerattlLSv^ebärettbraverktygförstyrning,uppföljning ooh rapportering.Den är däremot 

dåligt anpassad för den ekonomiska styrningen och uppföljningen Jag tycker också att ILS är ett 
bra system för styrning och uppföljning. I^roblemet är vad kommunfullmäktige fyller systemet med 
Målen, indikatorer och aktiviteterärdåltgtformulerade ooh alldeles förmånga vilket innebär att styr 
ningen gårförlorad. 

D Jag börjadeijuni med detta arbete men fiokväldigtbra utbildning om ILS.^rordock att det kan 
vara svårt att lära sig det på bästa sätt och man inte får en ordentlig utbildning. 

D Braommanfårdetattfungera 
^ Det som jag ser är ettproblem är att KFsoch nämndens mål tenderaratttillsammans bli förmånga 

förenheterna.^ibehöveroohhållerpå med attförberedaettförslag som innebär attvi minskar an 
talet mål från nämnden. 

^ Systemet är krångligt, segt och inte pålitligL^e^ter kan försvinna Rörigt ooh tar alldeles för mycket 

tid Mycketupprepningarislutdokumenten. 

^ riktigt med klara indikatorer Ska vara enkelt att lägga in uppgifter^yvärr utrymmeskrävande tabel 

ler för indikatorer. 

^ Detärsjälvklartattstaden ska ha ett ILS (integrerat ledningssystems, men detta äringet nytt, all 
offentlig verksamhet följer Kommunallagen som anger ledningssystemet under åreL Så det är ju 
klokt att utveckla ooh finna bra verktyg föratt optimera denna processDet ärpositivtatt riktningen 
gårmotverksamhets ooh kvalitetsutveckling och inte bara fokus på ekonomin Offentliga sektorn är 
ju till för att generera välfärdstjänstertillmedborgareFörfortsattlegitimitetärdetangelägetatt 
medborgarna uppleveratt de får bra välfärdstjånsterför inbetald skatt och avgifteri Man börutveck 
la hanteringen av upphandlade verksamheterilLS och ILSv^eb, eftersom detta,liksom kommunalt 
driven verksamhet finansleras av skatt, ägs av staden, och bör verka utifrån likvärdiga villkor. 

^ Tyokerdettaärväldigtbra, en bra enhetlighet, men tekniken kan vara bättre Dom måste tänka på 
att ip enheten måste kunna fungera korrekt, exempelvis att vi måste kunna nå ILS närvl är ute 
bland äldreomsorgen ooh skola Det tar alldeles för lång tid för medarbetarna då 
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^ Behovavutökatfokus på resultatooheffektiverksamheterna^ydligare aktiviteter som byggerpå 
kunskapsbaserade metoder. 

^ Detär alldeles förmånga indikatorer som sätts avfullmäktige, vissa är ej relevanta för områdeL Få 
mål och färre indikatorer ger en tydligare styrning och prioritering. 

^ dag tyckeratt ILS^eb inte tydligt ger svar på måluppfyllelseiverksamheten, dvs måluppfyllelse 
gentemot brukaren^medborgaren,kärnverksamheten. 

^ ILSwebförtydligarvilkaaktivtteter,indikatorer etc som nämnden ska styra emoL Däremot är det 
fortfarande svårt att få en helhetsbild av de olika styrsignalerna Mängden indikatorer riskerar att ur 
holka legitimiteten En annan utmaning är hur nämndens årsmåi för indikatorerna ska formuleras 
anpassas till nämndens specifika förutsättningar ellertillKE^s övergripande mål^ Det är problema 
tiskt att sätta mål som sedan uppmanas justeras (justeringsärende,T^^ 

^ Detta är heltfelriktadefrågorlStadshusetborde svara på detta iställetl 

^ ILS är en bra grund men detfinns fortfarande mycket attförbättras^ Läsbarheten för de förtroen 
devalda,som vi egentligen skriverför,måste förbättras Förtroendevalda, skattebetalare, medbor 
gare klagar på att ILSdokumentenärsnåriga, byråkratiska och svårbegripliga. Detta måste förbätt 
ras, annars riskerarvi att de förtroendevalda kräver andra dokument och då får vi parallella systen^, 
vilket vore väldigt olyokligL 2. Detfinns uppenbara obalanserilLSsystemeLTlttar man på KF ŝ in 
dikatorer(bilaga^^^iåretsKFbudget^såärdetsammanlagt^5Bindikatorervaravendast^gäller 
våra ^^kommunalabolagl7 För de ^^stadsdelsnämnderna gäller inte mindre än B^KEindikatorer. 
Detta avspeglar kanske att stadsdelsnämnderna är viktigast, men man kan ookså ana en politisk 
opportunism. 8ara för att stadsdelsnämndernas verksamhet, äldreomsorg, handikappomsorg, för 
skola, social verksamhet, parkskötsel mm är politiskt känsliga så blir det väldigt många indikatorer 
medan de kommunala bolagen får levainågon slags törnrosasön^niskuggan av uppmärksamhe 
ten för stadsdelsnän^ndernas verksamhetsområden.^. Inom ILSsystemetfinns det ingen viktning 
av mål, indikatorer och aktiviteter En indikator kan ju vara tio gångervlktigare än en annan Indika 
tor men detframgår inte av systemeL Det är samma layout, samma typografi etc Det här måste lö 
sas på något sätt.^issa mål, indikatorer och aktiviteter är ju oerhört viktiga och centrala medan 
andra kan vara rätt marginella, men detta framgår inte av systemeL Detta gör att systemet ibland 
kan få en lite nördig framtoning som något för byråkrater,kalenderbitare och siffernissar och det är 
synd.DetäralldelesförviktigL 

D Stelbent system som ska passa för alla och därför inte passar någon Lätt att energin läggs på en 
^ f̂ylliövning^^ 

^ ^erktygetärförtrubbigt, härför stora begränsningar Det blir missvisande med färgerna. 
D Det är bra med ett gemensamt styrverktyg, men det måste nog anpassas lite efter de olika verk 

samheterna Kännssom att det är ettlitettrubbigtverktyg,ibland är detväldigtlättattanvända ochi 
vissa fall väldigt svårt. 

^ Det börfördjupas Indikatorerna ärför många och dessutom mäter de sällan effekterna av det som 
ska uppnås. 
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^ Det är ett problem att inte alla medarbetare själv kan gå in ooh kolla direkttlLS^ebb Denna funk 
tion har utlovats sedan vi började med ILSv^ebb. 

^ dag anserattlLSsystemetärettfullständIgt meningslöst och däri övervärderat system som snarare 
läggerhinderför,änberikarverksamheten.Kortsagt^ ett pseudosystem som blivit ettsystemisy 
stemeL 

^ Eör att ILS ska fungera som ett bra verktyg behöver det kompletteras till nämnden med förklarande 
bifogande dokument, ^lad att det kan användas hela tiden nu, att det alltid är öppeLAnnarstycker 
jaglLSärliteväl^^fyrkantigt^^ 

^ dag tycker ILS är svårtattanvända, att ringa in och kolla kvalitetsaspekternaSvårtatt mäta via ILS 
nycker det är ett fyrkantigt verktyg. 

^ Nämnden kräver ofta betydligt merinformationivåra uppföljningar än vad ILSsystemet kräver 
Kontentan blir att det ställs onödigt många muntliga frågorsomtidlgareitertialrapporter och årsre 
dovisningarföljdes upp skriftligt. Ett stort problem är att KE ŝ mål fokuserarpå enstaka frågortyp 
antaletmiljöbilariverksamheten,iställetförfokus på kärnverksamheten och resultaL 

^ Erågornagårinte att besvara korrekL ILS ärettfall framåt, men implementeringen är inte fullkomlig. 
Detär en röra mellan KEmål ooh nämndmål. blandning mellan stort och småttSvårtattlvissa fall 
aggregeraresultaLMyokethandlar om att KEs budget Inte ärsärskilt lämpad förverksamhetsstyr 
ning Detär och skall vara iförsta hand ett politiskt öokumenL Men målens dominansavuppfölj 
ningen gör det hela lite larvigt och svårt att redovisa de verkliga kärnverksamheterna 

^ Enkäten är otydlig. En av frågorna frågar om det är på ena eller andra viset ooh man ska svara ja 
ellernejl ILS varjagskeptisktillibörjan men har kommit att uppskatta Detärviktigtatt de indikato 
rersom läggs in ärförankrade,te^ de som gällermiljöprogrammeL En viktigfråga är hur gränssnit
tet mot mer detaljerad verksamhetsplanering sker,te^ enheters listor om vem som gör vad etc 

D En svaghetllLS är att detinte specifikt går attfölja upp Miljöprogrammets måL Endast ettfåtal KE 
indikatorerfinns för denna uppföljning lövrigt är det upp till respektive nämnd och bolag att besluta 
om IndikatorerförMiljöprogrammeL Dessa går dock inte att sortera ut vilket ger konsekvensen att 
någon samlad bedömning inte kan göras av programmets måluppfyllelse. 

D dag gillarverkligen ILS som verktyg Detär lätt att mäta måluppfyllelse via indikatorerErågorna om 
kvalitet är svårare att besvara vad avses med kvalitets Sedan kan man tycka att övergripande mål 
blir mycket abstrakta, av naturliga skäl eftersom många verksamheter ska passa in under dem Men 
som helhet ettjättelyft attfå planering och uppföljning samlad,teater och kommentarer liksom in 
dikatorer mm, allt samlat på ett ställe. Lysandel 

^ ILS som styroch uppföljningssystem ärbra Kvalitén på utformningen av mål,åtaganden och indi
katorer är låg på stadsövergripande nivå. Eroblemetär att stadsledningskontoret och rotlartarfram 
mål, åtaganden och indikatorer utan dialog med verksamheterna. Stadsledningskontoret saknar 
verksamhetskompetens och är dåliga på att kommunicera. Eörutom dålig kvalitéiutformningen så 
är mängden förstor.Den som inte kan prioritera kan inte styra. 
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Svårt att svara på frågorna som var rättfyrkantigt formulerade, precis som ILS målformuleringar och 
indikatorerlnstrumentet ILS ooh ILSyvebärbra men behöverfortfarande utvecklas. Därförkan 
svaren ibland säga emot varandra. 
^issa av indikatorernate^ framkomlighet påverkas av fler orsaker än vad staden^förvaltningen kan 
påverka Det kan vara svårt att få tydlighet kring. 
Indikatorerna och målen skulle kunna bli mer precisa och mer rikta sig till outcome för medborgar 
na Det är lite fegL Kräver att man från politisk ledning tänker om kring hur målen sätts upp och med 
vilketfokus. 
^i har gjort egna rapporterför att kunna kommunicera med medarbetare kring resultat och uppfölj 

Är det något do vill tillägga med avseende på ILS-webb (dvs detverktyg som används förverk
samhetsplaneringen ooh uppföljningen)^ 
^ Eörbättring av indikatorerna som ska spegla resultat och kvalitet snarare än volymer. 

^ Eortfarande ärdetmyckethoppandeiverktyget och dettartid.Det är även svårt när man klipperin 
hela teater ellertabeller,då ändras formaten, bättre koppling vore även önskvärd till Agresso och 

LISdatabasen 

D Är bra om de fortsätter attjobba och förenkla systemet, utan att råka förstöra så den inte mäter som 

den ska. Eörenklingsarbetet borde fortsätta för att få ner indikatorerna samtidigt som man inte får ta 
bort för många, då den kan brista 

D Strukturen ärivissa avseenden väldigt rigid och det blir upprepningar på flera nivåer, vilket gör 
dokumenten mindre överskådliga Annars är det bra med standardisering och jämförbarhet mellan 

nämnder 

D Eortfarande ett lite krångligt system där det är svårt att flytta och sortera mål och indikatorer så de 

kommeriverksamhetslogisk följd. 
D ILS^eb är svårläst som dokumentför dem som inte ärvälbekanta med systemeL 
^ Den saknarfokus på helheLKvalitetärmerän dessa indikatorer som fullmäktige fastställer.ALL^ 

L1^EOKLIN^SAR8E^EKOMMERIN^EERAMI 
D ^a större fokus på kvallténikärnverksamheten som nyckeltal etc 
^ ILS^ebb behöverutvecklas för att uppfylla syfteL 
^ Om det är möjligt att göra något åt själva webbverktyget så det inte blir så långsamt när alla jobbar 

meddet,såvoredettoppen 
^ dag kan tänka mig att den kan anpassas för uppföljning av mer än stadens verksamhetsplan. Det 

borde gå att anpassa den till att följa uppLe^miljökrav som ställs vid exploatering,planprocessen 

D verktyget är bra och fyller sin funktion Det är bra att kraven på spårbarhetibedömningar av mål 
uppfyllelse Ökar. Systemet skulle ytterligare komma till sin rätt om målen formuleras så att det inte 
alltid ärsjälvklartattde kommeratt uppnås. 
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^ verktyget ärintetillräckltgtanvändarvänligL Den konverterade ^ordversionen bör kunna anpassas 
lokalt 

^ dag tycker attverktygetärbra men detfinna mycket utvecklingsmöjligheterDet är etttungarbetat 
system rent tekniskL 

^ förebrå om systemet kunde förenklas, och att man kanske kan få hjälp av olika avdelningar att 
följa upp resultaten.^ror att synsättet är lite för resultatorienteraL 

^ Tråkigtverktyg, inte verksamhetsnära och det går Inte att använda motvårabrukare^raförSLK 
att snabbtfå en överblick av hela staden 

^ ILSwebärettmekanisktverktygsomunderlättartransparens^jämförbarheL Men, detaljstyrningen 
från SLKblirförstor(skaKEbesluta^detaljstyraomaktiviteter7ellerfokusera på målstyrnings). Lit 
rymmet för att, för nämnden beskriva både verksamheterna och dess kvalitéerför brukarna det 
som ju legitimerar kommunens e^istensl-får en underordnad betydelseidetta verktyg.ILS-^eb 
har en rörig strukturl Alla olika former av uppdrag (korta, långa mål,aktiviteter och Indikatorer) ärty 
värr inte kopplad till verksamhet utan blandadeisamtliga verksamheter Indikatorerna stöder inte 
alltid måluppfyllelse utan utgör en marginell del av den totala verksamheten att den skulle kunna 
utgå. Därutöver ärdetangelägetatt granska ^̂ nyttoperspektivet̂ ^ av ILSwebEör centrala staden är 
det angeläget med ett(^)system för uppföljning som underlättar sammanställning mm av uppgifter 
Eören lokalnämnd, som har ett medborgar ooh brukaransvar,ärdetangelägetatt på ett ^̂ ttllgäng 
ligt̂ ^ sätt kunna föra dialog med avnämare ILSweb är IN^E tillgängligt ur det perspektiveL Stads 
delama har inte resurser att göra flera olika dokumentför ledningssystemet för att underlätta dialog. 
Definiera målgrupperna för systemet, med hänsyn tagen till nytta och resursekonomi Igrunden är 
tankenomett(1)ledningssystembral Men,ILS^eb har mycket att utveckla för att spegla de fan 
tastiska verksamheter som bedrivsiStookholms stad. 

^ Man för en dialog med stadsdelen och stadskontoret, bra då man kan se att ILS kan utvecklas, 
bland annat indikatorerna^arje gång man använder ILS ser man vad man kan utveckla och för 

D Inget fel på verktyget men antalet mål, aktiviteter och indikatorer bör begränsas 
^ ^orddokumenten blirtunga och långsamma att bearbeta.tabeller och figurer blir Inte bra Elera 

sidor med indikatorer skapar ett svårläst dokumenL Stavningskontroll saknas fortfarande 
^ Indikatorerna behöver bli ännu tydligareisinadeflnitioner.Eortfarande finns för stort utrymme för 

tolkning och det personella stödet centralt har Inte alltid den verksamhetskunskap som krävs för att 

ge förtydligheter när Inte de skriftliga definitionerna är entydiga 
D Den OK och har samma brister som ILSiallmänhet ^issa parametrar ärfelställda^ misslyckanden 

lysergröntochframgångrött^mendetärteknikallteter. 
D Eärgskifte för indikatorerna borde vara ändrlngsbaraiförhållande till hur indikatorn ärformulerad. 
D Själva handhavandetärlite trögt, men jag utgårfrån att det kommer atttrimmasframöverBl^rots det 

fördelarna överväger. 
D ILSv^ebär ett bra system renttekniskLErågan är dock om detinte håller på attbll alltför omfattan 

deDet skall vara enkelt, tydligt och logiskL 

©Markör Marknad och Kon^munikatior̂  AS 3^(56) 



^ Detta verktyg styr mycket av fullmäktiges mål, svårt då attfå samlad redovisning av vårverksam 
heL^orebraomvifickdisponeramerfritt, det blir lätt spretigtiverksamheten Indikatorerna är inte 
så verklighetsnära, men det kan nog bli bättre då det förs en bra dialog om detta nu 

^ Detfinns förbättringspotential föratt göra verktyget mer brukarvänligL 
D ILS^eb är ibland onödigt besvärlig att skrivai Det finns fortfarande ^^buggar̂ îsystemet som ställer 

till problem 

^ Det är ett bra system men behöver utvecklas för att göras mer användarvänligLEramförallt för dem 
som rapporterar InideL Att kunna klistra in sakerfrån^ord etc utan attformateringarförsvinner 
Lltvecklingen får inte avstanna Men det är en bra gnjnd att utgå ifrån. 

^ Kunde redovisas som bilaga, politikerna vill ha te^t med analyser 
^ ILSv^ebbenredovisarmålen, indikatorerna och aktiviteterna på ett systematiskt och strukturerat 
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D Är det något du vill tillägga med avseende på ILS (integrerad ledning ooh styrning; struktur 
förstyrning^ uppföljning ooh måluppfyllelse)^ 

D Man kan förbättra integrationsdelen över andra förvaltningar och stadsdelar Då får man ett bättre 
kopplat system över hela Stockholm 

D Som jag svarade på en fråga om huvuddokumenten ärfrånlSL-web svarade jag att det är en sam 
manfattandete^L^yvärrvetjaginteomdetkanskeärutskrivetfrånlSLv^eb Omdetärsåsåtyck 
erjagattlSLv^ebärväldigtbra 

D Det fungerar som ett bra styrmedel förvårverksamhet och för våra chefer. 
D Använder inte ILSimin befattning, detinte hur det fungerar så enkäten känns aningen märklig för 

mig.Mennuharjag^^svarat^^. 

^ ^iktigtatt skaffa erfarenhet. 
^ Som politiker ser man aldrig ^ebversionen utan får den utskrivenisvartvitt. Eörvaltningens analys 

är undermålig baserat på att de alltid, redaniaprilsägersig uppnått målen till 100^, vilketisig är 
enomöjligheL 

D uppföljningen går lättare attfölja median Innan,enkelt och tydligt. 
^ ^i har aldrig fått det uppkopieratlfärger,så vi missar hela saken med deL Då faller alltså det peda

gogiska med det hela. 
^ De lokala målen ställs ofta utifrån vad som är möjligt att åstadkomma med befintliga resurser,sna 

rare än vad som skulle krävas för att uppnå de centrala målen. Det gör att de lokala målen ofta kan 
anses ^^heltuppfyllda^ t̂rots att nämnden inte alls har gjortvad som skulle krävas för att dra sittstrå 
till stacken för att uppfylla det centrala måleL Nämndmålen kan då innehålla vissa små åtgärder 
somioch för sig bidrartill att uppfylla det centrala målet, men där andra försämringar(som inte 
täcks in av uppställda mål) motverkar uppfyllelse av det centrala måleL Detförekommer också 
självuppfyllande målformuleringar av typen ^̂ ska verka för̂ ^ mål,te^^^Enheterna ska verka för att 
andelen ekologiska livsmedel ska öka.̂ ^ Det målet kan uppfyllas även utan att andelen ekologiska 
livsmedel faktiskt ökar,eftersom enheterna trots allt harverkat för att den ska öka Det går alltså 
inte att misslyckas med ett sådant mål, vilket gör uppföljningen helt meningslös.landra fall kan 
man egentligen Inte rimligtvis svara att ens det lokala målet är ^^heltuppfyllt̂ ,̂men förvaltningen gör 
det ändå eftersom det ser bra ut och tas väl emot av politikerna och eftersom tjänstemännen anser 
sig ha gjort vad de kan för att uppfylla måleL Ofta avslöjar löpte^teniredovisningen att själva verk 
samhetenibästa fall är^^heltutförd^^ellerlvartfall planerad, men om detuppsatta målet ärhelt upp 
fyllt ärisjälva verket okänLlmånga fall framstår också prognoser att vissa mål kommer att bli ̂ ĥelt 
uppfyllda^̂  som orealistiska mot bakgrund av hur långt kvar det ärtill måluppfyllelse, atttrenden går 
åt motsatt håll och att tiden är knapp Att det finns en teoretisk möjlighet att med uppbådande av 
alla resurser uppfylla ett mål till nästa årsskifte är ju inte detsamma som att det kan förväntas bli 
uppfyllLLäggtill detta attflera viktiga Indikatorer hardefinierats om, så att jämförelserinte kan gö
ras över ett längre tidsperspektiv (t e^bamgruppsstorlekariförskolorna)så framstår systemet inte 
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som ettanvändbartverktyg fören objektiv uppföljning av stadens verksamheL Sammanfattnings 
vis präglas formuleringen ooh uppföljningen av mål av ett stort och ökande måttav politiskt önske 
tänkande Systemet behöver reformeras, gärna på ett sådant sätt att indikatorerna om än inte själ 
vamålen-kanvarakvarövermaktskiften,såintevaijestyrandemajoritet^^skaparstgsinegen 
sanning^̂  och förkastartidlgare utvärderingar på det sätt som för närvarande sker inom ramen för 
ILS Möjligen kräver detta också en viss avpolitisering av stadens tjänstemannaorganisation 

D Ivar nämnd fårvi aldrig ärendenaifärg så vi ser aldrig de olikfärgade prickarna annat änigrått, så 
de ger ingen ledning för läsningen ILS^ebredovisningen ger ingen samlad bild av varje verksam-
hetsområdette^äldreomsorg utan visar endast uppföljningen ur kommunstyrelsens perspektiv LIr 
ett nämndperspektiv vill man ha en samlad bild av verksamhetsområdena, där ekonomi, kvalitet, 
uppdrag, mål, resultat, klagomål, domar etc redovisas samlat för äldreomsorg, förskola, individ och 
familj etc Nuvarande system är sämre än tidigare, då detfanns djupare analyser för bristerimål 
uppfyllelse Då vägdes ekonomi mot personalfaktorer ooh kvalitetsfaktorer samt nyckeltal, åtmin 
stoneiEnskedeÄrsta och vantör 

D ^i borde få mycket mer information om systemet och vad som kan göras med hjälp av öeL^ i bor 
de få tillgång till systemet direkt via v^ebben. ^1 borde få mer av jämförelsematerial med andra SDN 
för att bedöma hur det är hos oss. ^i borde få en sammanfattande bild där viktigaste indikatorerna 
redovisaste^ budget och utfall för helheten och för verksamhetsområdenas brukarnas kvalltetsre 
dovisningförverksamheterna^kvalitetsmåttsomärrelevantate^antal som gårtill gymnasiet från 
^^an^försörjningsstödet^ personalrörlighetens medarbetarenkätens resultatverksamhetsvisosv 

^ Svarsalternativen^^Nej,knappast^^ och ^̂ Nej, inte alls^^ärförmige^aktsamma sak därtom^^Nej, 
knappast^^ärmernejän^^intealls^^ 

^ dag anser att ILS har stora potentialerför att bli ett användbart uppföljningsverktyg, men att det är 
enlångvägditl 

^ väldigt fyrkantiga ooh trubbiga frågor på denna undersökning tycker jag. 
^ dag tycker att vi som politiker skulle få mer erbjudande om att lära känna ILS. utbildningsbehov 
^ Eärger på aktiviteters status är dålig Att grön prick betyder påbörjad och inte avklarad är ologiskL 
D Ivar nämnd fårvi en bra dragning resultatutvecklingen. Denna dragning är ettviktigt komplement till 

kvartalsrapporterna 
^ Det är verkligen toppstyrt från staden centralL Man får inte fyllaigult eller rött även om det faktiskt 

förhallersig på det sättet, attmålen inte äruppfyllda ILS säger egentligen ingenting om verksamhe 
tens kvalité 

^ Så här långt har ingen nämnt detta överhuvudtageL 

^ Om dokumentet printadesutifärg skulle det vara lättare att tolka, ooh om det publicerades via en 
^eblänk och ej på papper skulle detvara ändå bättre Många av indikatorerna är irrelevanta^id 
uppföljning står ofta attnågot uppfyllts fast det ej hardeL ILS ärförtrubbigt,detbehövs betydligt 
merbeskrivandeochförklarandete^tänvadviharDock,A^^ vi överhuvudtaget mäter vilket ej 
gjordes förr-är ett S^OR^ framsteg. 

^ Skulle behövas mer utbildning och information om ILS. 
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^ Nej, men vill bara säga att det var svårt att besvara dessa frågor med de svars altemativ man hade 

attväljapå. 
D Det vore bra om jag fick information och utbildning om det här verktygeL Det borde ligga på förvalt 

ningarna att utbilda oss nya ledamöter så attvi blir insattailLS. 
^ ^ i politikerfårjuendastutdrag som ärsvårläsbara, vore bra om det blev merlättbegripligare Den 

är svårläsL Medborgare har nog svårtatttolka och förstå detta. 
D dag harendastsettlLSipappersformaL Några frågor ärfortfarande inte relevanta Att te^ fråga 

efter hur många avförvaltningens bilar som är miljöbilar blir lite fel när förvaltningen Inte har några 

D Marknadsförtjänsten och orden lätttillgänglig för alla förtroendevalda. 
D Rroblemet med ILS ärattverksamheterna fortfarande inte förmårformulera mål som på rlktigtvisar 

hurkvaliténäriverksamheterna. Samt att målen bara mäts med en ellerfåindikatorervilketgöratt 
man kan nå ettväldigt övergripande mål bara genom att uppfylla något litet inom detta område. ILS 
fungerar vällatt strukturera upp verksamheten samt förtydliga kopplingen mellan aktiviteter och 
måL Staden och nämnderna har däremot långt kvartill att få ut relevant informationisak kring hur 
läget ser utför respektive verksamhet ^^påriktigt^^. î måste börja sätta fler indikatorerpå målen 
Samtinte anse att ett mål äruppfyllt bara för att en aktivitet är påbörjad eller avslutad 8idrar gärna 
med merleventuella utvecklingsprojekt arbetar själv med ILS ocksåimitt arbete. 

D Öppenheten ooh möjligheten att jämföra verksamheternate^iolika stadsdelar och vilka lokala 
indikatorer man arbetar med,sina lokala målformuleringar mm trorjag är ett bra verktyg förverk 
samhetsutveckling. Det skulle dock behövas ett bättre underlag som visar att man jobbar med ef 
fektivitetihela staden,att stadsdelarna kännerattte^ de centrala nämnderna lever på samma 
ekonomiska planet. Så transparent är inte systemet idag. 

D De härfrågorna ärutformade underförutsättning att jag vetvad^^lLS^ebb^^ärDetvet jag inte, och 
därför blirfrågorna meningslösa. 

D LlppföljnlngenavmålenbörförbättrasEärgindikatorernaärförvirrande. När man markerar ett mål 
som uppfyllt med grönt kan man ofta vid närmare granskning av testen förstå att målet inta alls är 
uppfyllL 

^ Mer information till nämnderna behövs Kanske ett seminarium skulle vara bra. 

D Tanken med systemet är bra men målformuleringarna och indikatorerna är ej så tydliga och blir 

därmed svåra 
^ Redovisningen blir för styrd och därigenom svårtolkad. 
^ Detärfullkomligtomöjligtattvilkenverksamhetsombedrivs, inom den egna nämnden,Idokumen 

ten^ur en medborgare skall fatta något av detta är obegripligL trots lång erfarenhet av budget och 
^E planering tyckerjagfaktisktattdettaärdet hittills minsttilltalande systemeL 

^ ILS ärigrunden en utmärktmetodför ledning, styrning och uppföljning. Dock har ILS bristerdå de 
uppställda målenlKE^s budget oftast spjälkas uppisvårhanterltga procentmål, aktivitetersom inte 
egentligen berättar om nämndens verksamhet för att nå målen. Mycket behöver utveoklas för att in 
riktningsmål ska kunna transformeras till uppföljningsbara och mätbara mål på verksamhetsnivå. 
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Enhetsspecifika mål och enheternas egna kvalitetsdokument stämmer sällan överens med målfor
muleringarna ^^högreupp^ îsystemeL Därmed blir också måluppfyllelsen på enhetsnivå en annan 
än den som egentligen efterfrågasilLS 

D dag vet faktiskt inte vad ILS ärll 

^ Innan det webbaserade systemet blev obligatoriskt fick nämnden tydligare redovisningarifulltexL 
skrivna efter den struktur som passade nämnden utifrån lokala förutsättningar.Nu är det väldigt oö 
verskådligt att ta del av informationen och texterna har blivit mycket mindre informativa Eörrförstod 
man verkligen vad man beslutade om, nu måste man leta, läsa tillbaka osv. för att hitta det man vill 
veta Däremot finns det säkert många fördelar med att ha ett samtal system via it, men det borde 
vara mermöjligtförstadsdelarnaattanpassa den output som blir. 

^ Många av frågorna kan vara svåra att besvara för politikerna som inte deltarfulltutidebakomlig 
gande processerna där ILS används på ett handfastsätL 

D dag läser så gott som aldrig om nämndernas arbete på ^ebben Det skulle tvinga mig att sitta vid 
datornständigL Kan vara ett hjälpmedel om jag vill ha informationien bestämd fråga lövrigt behö 
verjaghandlingarnaipappersversion Skulle jag inte få blir jag tvungen att skriva ut ca 100B sidor 
handlingar per månad. 

^ 8ra med ett enhetligt system för alla nämnder,detta gör det möjligtatt göra jämförelserDetta vari 
stort sett omöjligtttdigare för en ^̂ lekman̂ ^ Systemet börjarnu^^sättasig^^ Dethar krävts inkör 
ningsperioder När och om ändringar ska göras, vilket så klart behövs för vidareutveckling, är det 
viktigt att inte göra alltför stora ^^strukturförändringars^ 

^ ILS^en är mycket omfattande och det är svårt att se hurväl verksamheterna håller kvalitén.Det är ju 
bra att man klarar budget, men detta kan ju ha åstadkommits genom nedskärningaripersonal och 
verksamheL grafiska presentationerilLS^en skulle också snabbare ge en bild av fördelning av 
kostnader och utfalL Men även när det gällertrender^utveckling och jämförelser mot föregående år 

^ Staden har mål att följa upp barngruppernas storlekigrupperna^A^år,^Bår.B^^avbarngrup 
pernaivår stadsdelsförvaltning ^nns då inte mediredovisningen.Staden måste införa andra indi-
katorer,tex antalet barn^vuxna inkl resurspersonal då får man med alla enheter. 

^ Elelt ooh hållet styrtav den politiska majohtetenOppositionenärinte alls delaktigiarbeteL Dessut-
on^ är indikatorerna manipulerande. 

^ Alldeles för allmänt hållen för att ge reella möjligheterför ledning,styrning och uppföljning 
D Det vore bra om källan fanns angiveniunderlageL Som det nu är har jag antagit att det är det un 

derlag som vi fårtill nämnden.^ydliga åtgärdsinsatser borde finnas med som kravibåde tid och 
pengar 

D dag är ledamotien stadsdelsnämnd och det känns som frågeformuläret vänder sig till anställda 
dag har ingen tillgång till ILS annat än attvi får rapporter presenterade baserade på ILS 

^ Elela den här enkäten bygger på att jag ska veta om det jag ser på papper är en webbversion hlur 
ska jag veta hur ett dokument ärframtaget7^iharförövrigt bettförvaltningschefen ta fram ett antal 
nyckeltal p å t A ^ som motsvarar det vi ärfrämst intresserade av Detta följervi upp vid varje möte 
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^i har god koll på ekonomin och de nyckeltal som verksamheten styrs efter.hlittarviavvikelserfår 

förvaltningen frågor och vi förväntar oss en åtgärdsplan. 

D Så många indikatorer,svårt att följa upp 
^ Röd, grön och gul markeringssystem ärförmig OlogiskL ^röntbörmarkeras närverksamhet eller 

objekt ärutfört och klart. Inte närman tror att det ska hinna vara klarttillårsskifteL 
D Är tyvärr inte så insattilLS så kan inte komma på någoL 
D Llppenbarligen behöver vår kännedom om ILS höjas. 
D 8orde vara mer kvalitetsinriktade indikatorer. 
^ Rapporterna brukar endast innehålla förhoppningar om måluppfyllelse, inte verkligheten^^^ av 

alla mål är uppfylldaiverksamhetsrapporterna, vilket naturligtvis inte ärfalletiverklighetenB^id för 
frågan svararförvaltningscheferna att det kommer säkert att bli så senarellll^elt vansinnigt dåligL 

D ILS är ett okänt begrepp för mig dag förmodar dock att förvaltningen arbetar med de hjälpmedel 
som de anser sig behöva för att uppfylla kraven för en verksamhet av hög kvaliteL De dokument 
nämnden presenteras ärtydliga ooh lätta attförstå.Om förvaltningen arbetar utifrån ILS vet jag inte, 
men ska ta upp frågan imorgon när nämnden har sammanträde, om inte annatför att öka min egen 
kunskap 

^ Mer Information om hur man jobbar med deL 
D Tror att många kan tycka att ILS är ett lite förtrubbigt system 

^ l^eltuppfyllt, delvis uppfyllt ärknepigt att begripa eftersom det inte stämmer med synpunkterfrån 

andra håll (personal, allmänhet) 

D dag tycker att ILS som sådantär bra, men jag anser att sättetattredovisaitextertialrapporterna är 
missvisande Nästan alltid visas grönt ljus, trots att man när man läser texten ofta ser avvikelser 
som att uppgifter saknas, mål och delmål inte är uppfyllda, eller att det gjorts en tolkning av måleL 
Somoppositionspolitiker,somjagjustnu,kanmanjutolkadetsomenskÖnmålning,menienma 
joritetssituation är det mycket allvarligL eftersom det ger sken en falskbild avvad som uppnåtts 
Man villju vara säker på att de beslut som fattas också ledertill önskat resultaL 

D ^agharsvarat^^^etej^^ på många frågornu på grund attdetta (med enkäter) aren usel kommunika 
tionl Otroligttrubblga svarman kan välja mellan Detta fångar ej verkligenheten. Att de definierarsin 
verklighet så här är ej rimllgtl 

D Den äriblandförtrubbig för att spegla enskilda nämnder och bolagDen skulle behöva bli merindi 

viduelltanpassadför just den verksamhet den ska redovisa.Allt går Inte att stöpaisamma mall el 

lerjämföra på samma sätt. 

^ Eärgmarkeringenärförtrubbig. 
D NämndledamöterbörfåmerutblldningihurlLSen för deras specifika nämnd fungerar,nämnden 

börha en diskussion kring vilka nämndmål ooh indikatorersom ska följas uppitertialer eller bara 
kommaiårsredovlsningen.Ledamöterbörtillsammans med tjänstemän ha v^orkshop kring attfor 
muleramåldelmålindikatorerså att de harlättare att utrycka sin politiska viljaiden strukturen 
idag harvl ett mishmashibådeKE och nämnddokumenL 

^ Det saknas utbildning av nämndledamöternaidessa frågor 
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^ Förkortningen ILS är helt okänd bättre att använda begreppen verksamhetsredovisning, delårsrap
port, årsrapport, etcetera. 

D dag skulle vilja påpeka att dessa frågor och svar känns ganska trubbiga, detta blir ej transparenL 
D Detfungerarbra med dialogen mellan tjänstemän och kommunfullmäktige. 
^ Nämndema borde ha mer diskussion inför budget om vad som är möjligL Nämnderna är juiprakti 

ken bara KEsförlängda arm och harväldigt lite inflytande översjälva verksamheten Det borde 
vara tvärtom^ Ett system där nämnderna ger underlag inför budgetbehandlingl 

^ Ojoj, vad vissa av dessa frågorvartrubbiga Annars har jag inget mer att tillägga. 
^ Frågorna om koppling till KS är ju inte kopplade till verkligheten KS beslutar sina saker på kortast 

möjliga tid. Äterkoppling till respektive nämnd sker genom att företrädare från partiernas gruppled 
ning (som alltid sitteriKS)diskuterar saker med de som sitterinämnderna. Men det sker partivis 
(internt), inte officielltgenom^^besök^^ från KS till nämnden Om det ska vara så formellt har jag ing
en aning om, men så är detlnteiStockholm.Däremotär ILS superbral Det gör det svårtförförvalt 
ningar att smita från KF ŝ uppdrag 

D Det är ett väldigt bra system men behöverförenklas. 
D tjänstemännen OOFl politikerna behöver mer utbildning om detta 
^ dag vill säga att jag inte tycker ni ställer dessa frågortill rätt person Frågorna borde riktas till del 

kommunfullmäktige och för de som sitteriflernämnder.81ir inte rättvisa svar annars. 
^ 8orde finnas mertid och utrymme över blocken för att kunna diskutera, annars kan man missa ge 

mensamma greppKommunstyrelsen borde få en långstktigare roll attarbeta utifrån. 
^ De angivna resultaten är inte överensstämmande med de bilder som kommer direktfrån verksam 

heterna 

^ Att det är abstrakt och atthelasättetatt leda staden just nu är osäkert och svårt att bedöma vad det 
harförmålom man inte gissar helt enkelL 

Är det något du vill tillägga med avseende på ILS-webb (dvs detverktyg som används förverka 
samhetsplaneringen ooh uppföljningen)^ 
^ Information om var man når den versionen 

^ Det kan vara svårt att se färgen på indikatorerna vid svart^vita kopior. 

^ Fullmäktige måste hålla nämnden mer informerad och ständigt föra dialog med hela nämnden vid 
både tertial och vid uppföljning av verksamheter samt måL Klara indikatorer bör arbetas fram med 
nämnden. 

D Konstigt att politikerna aldrig fått någon utbildningisystemet 
D förvara samma som tidigare dvs en samlad bild för hela nämndens verksamhet samt alla indikato 

rer redovisade enhetsvis och jämförelse med andra SDN 

^ De markeringarsom används för attvisa huruvida mål uppfyllts ellerinteärförklumpigaMankani 
dag markera en grön pluppien tertialrapport närman inte ens har påbörjat ett arbete därför att man 
tror att man kommer att lyckas när man väl genomför arbetet. Eller man kan sälja av och lägga ner 
verksamheter och därigenom totalt sett, få lägre elförbruknlngSamtdärefterpåstå att man ^̂ har 
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lyckatŝ ^ med att spara på sin energiförbrukning utan attiverkligheten ha vidtagit en enda energi-
besparande åtgärd. 

^ Möjligen är detför många mål, förhög detaljeringsgradipolitisk styrning 

^ ^ore kul att få info om detta. 
^ Om det nu finns en webbversion, vore det intressant att få tillgång till den. 
^ Nej,jag använder mig Inte själv av dettaiså stor omfattning. 
^ Detvore bra omjag visste att den fanns. 
^ ^i ser aldrig den Det kunde göras mer lättbegripligLSkala15eller att förtydliga det bättre vore 

väldigt bra 

^ dag trorattförtroendevaldabehöverfåmerkunskap kring hur ILS utformas och vad man menar 
med olika termer 

D Som nämnd blir det ganska svårt attfölja redovisningarna eftersom verksamheterna kan vara upp 
deladeiaktlviteter under olika måL Det krävs ett samlat dokument för att ookså förstå hur helheten 
ser uL Egentligen är den mer ett tjänstemannaredskap än ett verktygiden politiska nämnden, möj 
ligen för ordf och vordf. 

^ De härfrågorna är utformade underförutsättning att jag vetvad^^lLSwebb^^är.Detvet jag inte, och 
därför blirfrågorna meningslösa. 

^ verktyget behöver utveoklas 
D DetärväldigtteknlskL 
^ Om ILS som system och metod är en utmärkt skapelse, är ILS-webben en fullständig katastrof sen 

den infördesinuvarande skick. Måluppfyllelsen som ska angesiolikaröd-gul-gröna markeringar 
fungerar inte som reell markörför måluppfyllelse. ILSwebben saknar indikatorer på väsentliga om 
råden F r̂ocentmål är så trubbigt och inkonsekvent satt atttransparensen och tydligheten går om in 
teLlLS-webbens utformning harförsvårat nämndens möjlighet till uppföljning 

D dag vetfaktiskt inte vad ILSwebbärll 
D ^ore bra om det skulle finnas någon ^̂ light̂ ^ version om detta. LIngefär som en minimanualiutbild 

ningssyfte fördetta (ILS. dag tycker det är lite svårt ooh tlllkrångIaL 
D Evidensbaseradverksamhetperverksamhetsområde.bättre ekonomistyrning för varje verksam

hetsområde tnput^kontrautfalL bättre jämförelse mellan stadsdelar,dvs bättre benchmarking 

^ ^adskajag tillägga närjag intevetvad detär. 
D Kan vara idé attlåta förtroendevalda få tillgång till Informationen direktviav^ebben. 
^ dag är ledamotien stadsdelsnämnd och det känns som frågeformuläret vänder sig till anställda 

^ag bäringen tillgång till ILS-webb 

^ ^et ej. Flår inte settverktygeL 
^ dag är för gammal att hålla på med data. 
^ dag har inte varit inne på den, känner bara till att den finns. 
D dag vet att ILSwebb finns, men har ingen uppfattning om hur detfungerar då jag aldrig sett^använt 
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^ Är inte så insattisystemet, mer på innehållet, så jag vet inte så mycket om deL Annars tycker jag 

generellt att detverkar bra. 
D De skulle konkretisera vad de där plupparna egentligen stårför.dag menar rött, gult och grönL dag 

förstår inte alls 
^ Mer utbildning och information hade varit bra. 
^ hlaraldriganväntdenellerfått information kring den. 
^ 777 dag gissar att dettaiutskrivet format är de röda, gröna och gula prickarna. Det är ju det enda vi 

nämndpolitiker kommerikontakt med begreppet ILS^eb träffade jag på förförstagångenidenna 
undersökning 

D ^ebbverktyget är förtjänstemännen,medan viinämnderna får pappersrapporter,^dLI^ Därför 

kan jag inte svara specifikt på justwebbversionen 
D DetärlitekrångligL^yckerdetbehöverförenklas Som fritidspolitiker kan detvara svårt om man 

inte använder det så ofta uppdateringar behövs 
D De där färgmarkeringarna ärfåniga och vilseledande 
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Bilaga 2: Frågeformulär 

Nämndledamöter 

Övergripande 
1. Tycker du att du har tillräcklig kunskap om ILS (integrerad ledning och styrning; struktur för styrning, 
uppföljning och måluppfyllelse)? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
2. Beskriver, enligt din uppfattning, kommunfullmäktiges budget på ett tydligt sätt vilka mål nämnden ska 
styra mot? 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
3. Ger fullmäktiges mål för verksamhetsområdena tillräcklig vägledning för nämndens verksamhet? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej. knappast/Nej. inte alls/Vet ej 

4. Anser öu att fullmäktiges indikatorer tydligt visar vad nämnden ska styra mot och mäta? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alis/Vet ej 
5. Anser du att indikatorerna i fullmäktiges budget speglar nämndens kärnverksamhet i tillräcklig omfatt» 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
Om Nej, knappast/Nej, inte alls: 
5a. Har nämnden formulerat egna indikatorer som speglar kärnverksamheten i tillräcklig 
omfattning? 
Ja/Nej/vet ej 

6. Anser du att det framgår tydligt från fullmäktige vilka aktiviteter nämnden ska genomföra? 
Ja, absoiut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte ails/Vet ej 
7. Känner öu till ILS-webb (dvs det verktyg som används för verksamhetsplaneringen och uppföljning-

Ja/Nej/Känner inte till ILS-webb. 

7a. Är det din uppfattning att ILS-webb är ett ändamålsenligt verktyg för planering och 
styrning av nämndens verksamhet? 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte ails/Vet ej 
7b. Är det din uppfattning att ILS-webb är ett ändamålsenligt uppföljningsverktyg? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte ailsA/et ej 

Styrning av verksamheten 
8.1 vilken utsträckning tycker du att nämnden är delaktig med att ta fram verksamhetsplaner? 

/ mycket hög utsträckning/l ganska hög utsträckning/l ganska låg utsträckning/Inte i någon utsträckning alis/Vet ej 
9.1 vilken utsträckning tycker du det förs dialog mellan kommunstyrelsen och nämnden i samband med 
verksamhetsplaneringen? 

/ mycket hög utsträckning/l ganska hög utsträckning/l ganska låg utsträckning/Inte i någon utsträckning alisA/et ej 
10. Anser du att verksamhetsplanen ger en tydlig beskrivning av vilka mål nämnden ska uppnå? 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alis/Vet ej 
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11. Anser du att verksamhetsplanen innehåller mål för nämndens kärnverksamhet i tillräcklig omfattning? 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
12. Anser du att verksamhetsplanen tydligt pekar ut vilkan kvalitet som ska uppnås i verksamhetan? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte ails/Vet ej 

13. Har nämnden, anligt din uppfattning, formulerat mål för varksamhatens kostnadseffektivitet? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte ails/Vet ej 

14. Anser du att varksamhatsplanen innehåller den information om verksam haten som är relevant för dig I 
ditt beslutsfattande? 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
15. Är det lätt eller svårt att förstå wabbversionan av verksamhetsplanan? (Vi avsar alltså verksamhets
planan från ILS-webb.) 

Mycket lätt/Ganska lätt/Ganska svårt/Mycket svårt/Vet ej 

Uppföljning - innehål! 
16.1 vilkan utsträckning tycker du att nämnden görs delaktig i uppföljningsarbetet? 
/ mycket hög utsträckning/l ganska hög utsträckning/l ganska låg utsträckning/Inte i någon utsträckning alis/Vet ej 

17.1 vilken utsträckning tycker du det förs dialog mellan kommunstyrelsen och nämnden i samband med 

verksamhetsuppföljningen? 
/ mycket hög utsträckning/l ganska hög utsträckning/l ganska låg utsträckning/Inte i någon utsträckning ails/Vet ej 
18. Ansar du att tertialrapportema är tydliga när det gäller eventuella avvikelser mellan planerat och pro
gnostiserat ekonomiskt utfall? 

Ja, absoiut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej. inte ails/Vet ej 
19. Ansar du att tertialrapportema ger en tydlig redovisning av prsakama till eventuella avvikelser mellan 
planerat och förväntat verksamhetsutfall? 

Ja, absoiut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
20. Anser du att dat i tartialrapporterna tydligt framgår vilka åtgärder nämnden ska vidta om avvikelser 
mot fastställda mål i verksamhetsplanen har uppmärksammats vid uppföljningen? 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte allsA/et ej 

Uppföljning - användbarhet 
21. Anser du att du genom tertialrapportema får tillräckligt underlag för att kunna bedöma förväntad mål
uppfyllelse? 

Ja, absoiut/Ja, i stort sett/Nej. knappast/Nej, inte allsA/et ej 
22. Anser du att tertialrapportema innehallar dan information om verksamheten som är relevant för dig I 
ditt beslutsfattande? 

Ja, absoiut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte ails/Vet ej 
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23. Är det lätt eller svårt att förstå webbversionen av tertialrapportema? (Vi avser alltså tertialrapportema 

från ILS-webb.) 

Mycket lätt/Ganska lätt/Ganska svårt/Mycket svårt^^et ej 
24. Är dat lätt att förstå sambandet mellan måluppfyllelse och ILS-systamats signalsystem (röd, gul. 

Ja, absolut/Ja. i stoil sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
25.Vid redovisning för nämnden: är det webbversionen från ILS-webb av tertialrapporten som är huvud
dokument? 
Ja/Nej 

Om nej: 
25a. På vilket eller vilka sätt redovisas tertialrapporten? 

Via sammanfattande text 
Endast genom muntlig föredragning 
Annat, nämligen 

Årsredovisning 
20. Är det lätt eller svårt att förstå webbversionen av årsradovisnlngan? (Vi avser alltså årsredovisningen 
från ILS-webb.) 

Mycket lätt/Ganska lätt/Ganska svårt/Mycket svårt/Vet ej 
27. Redovisar årsradovisnlngan tydligt om målen har uppnåtts? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej. inte alls/Vet ej 
28. Redovisar årsredovisningen tydligt om årsmålen för indikatorerna har uppnåtts? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 

29. Redovisar årsredovisningen tydligt verksam hälarnas uppnådda kvalitet? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte allsA/et ej 
30. Redovisar årsredovisningen tydligt det ekonomiska resultatet? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
31 .Vid redovisning för nämnden: är dat wabbversionan från ILS-wabb av årsredovisningen som är huvud
dokument? 
Ja/Nej 

Om nej: 
31a. På vilket eller vilka sätt redovisas årsredovisningen? 

Via sammanfattande text 
Endast genom muntlig föredragning 

Annat, nämligen 
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Helhetsbedömning 
32. Tycker du generellt att ILS är ett bra sätt för nämnden att styra och följa upp verksamheterna? 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 

33. Tycker du generellt att ILS är ett bra sätt för städan att styra och följa upp verksamheterna? 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 

34. Är det något du vil l t i l lägga med avseende på ILS (integrerad ledning och styrning; struktur för 

styrning, uppföljning och måluppfyllelse)? 

35. Är det något du vil l t i l lägga med avseende på ILS-webb (dvs det verktyg som används för verk

samhetsplaneringen och uppföljningen)? 

Tack för din medverkan! 
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Förvaltningsledning 

Övergripande 
1. Tycker du att du har tillräcklig kunskap om ILS (Integrerad ledning och styrning; struktur för styrning, 
uppföljning och måluppfyllelse)? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
2. Beskriver, enligt din uppfattning, kommunfullmäktiges budget på ett tydligt sätt vilka mål nämnden ska 
styra mot? 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alis/Vet ej 
3. Ger fullmäktigas mål för verksamhetsområdena tillräcklig vägledning för nämndens verksamhet? 
Ja. absolut/Ja, i stort sefl/A/e/, knappast/Nej. inte alls/Vet ej 

4. Anser du att fullmäktiges indikatorer tydligt visar vad nämnden ska styra mot och mäta? 
Ja, absolut/Ja. i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
5. Anser du att indikatorerna i fullmäktiges budget speglar nämndens kärnverksamhet i tillräcklig omfatt-

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
Om Nej, knappast/Nej, inte alls: 
5a. Har nämnden formulerat egna indikatorer som speglar kärnvarksamheten i tillräcklig 
omfattning? 
Ja/Nej/vet ej 

6. Anser du att det framgår tydligt från fullmäktige vilka aktiviteter nämnden ska genomföra? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
7. Känner du till ILS-webb (dvs dat verktyg som används för verksamhetsplaneringen och uppföljning-

Ja/Nej/Känner inte till ILS-webb. 

7a. Är dat din uppfattning att ILS-webb är ett ändamålsenligt verktyg för planering och 
styrning av nämndens verksamhet? 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
7b. Är dat din uppfattning att ILS-webb är ett ändamålsenligt uppföljningsverktyg? 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 

Styrning av verksamheten 
8.1 vilken utsträckning tycker du att nämnden är delaktig med att ta fram verksamhetsplaner? 
/ mycket hög utsträckning/l ganska hög utsträckning/l ganska låg utsträckning/Inte i någon utsträckning alls/Vet ej 
9.1 vilken utsträckning tycker du det förs dialog mellan stadsledningskontoret och förvaltningen i sam
band med verksamhetsplaneringen? 

/ mycket hög utsträckning/l ganska hög utsträckning/l ganska låg utsträckning/Inte i någon utsträckning alis/Vet ej 
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10.1 vilken utsträckning tycker du det förs dialog mellan förvaitningsledning och enheterna i samband 
med verksamhetsplaneringen? 

/ mycket hög utsträckning/l ganska hög utsträckning/l ganska låg utsträckning/Inte i någon utsträckning alls/Vet ej 
11. Anser du att verksamhetsplanen ger en tydlig beskrivning av vilka mål som nämnden ska uppnå? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej. inte alls/Vet ej 

12. Anser du att verksamhetsplanen innehåller mål för kärnverksamheten i tillräcklig omfattning? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 

13. Anser du att verksamhetsplanen tydligt pekar ut vilken kvalitet som ska uppnås i verksamheten? 
Ja, absolut/Ja, I stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 

14. Har nämnden, enligt din uppfattning, formulerat mål för verksam hatens kostnad saffaktlvitat? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 

15. Anser du att verksamhetsplanen är ett bra stöd för dig att styra och lada förvaltningens verksamhet? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 

Uppföljning - innehåll 
10. i vilken utsträckning tycker du att nämnden är delaktig i uppföljningsarbetet? 
/ mycket hög utsträckning/l ganska hög utsträckning/l ganska låg utsträckning/Inte i någon utsträckning alls/Vet ej 
17. i vilken utsträckning tycker du det förs dialog mellan förvaltningsledningen och enheten i samband 
med verksamhetsuppföljningen? 

/ mycket hög utsträckning/l ganska hög utsträckning/l ganska låg utsträckning/Inte i någon utsträckning alis/Vet ej 
18. Anser du att tertialrapportema är tydliga när det gäller eventuella avvikelser mellan planerat och pro
gnostiserat ekonomiskt utfall? 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
19. Anser du att tertialrapportema ger en tydlig redovisning av orsakerna till eventuella avvikelser mellan 
planerat och förväntat verksam hets utfall? 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
20. Anser du att det i tertialrapportema tydligt framgår vilka åtgärder nämnden ska vidta om avvikelser 
mot fastställda mål i verksamhetsplanen har uppmärksammats vid uppföljningen? 

Ja, absoiut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte ails/Vet ej 

Uppföljning - användbarhet 
21. Anser du att du genom tertialrapportema får tillräckligt underlag för att kunna bedöma förväntad mål
uppfyllelse? 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alis/Vet ej 
22. Anser du att tertialrapportema innehåller den information nämnden behöver för att kunna fatta ba-

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte aiis/Vet ej 
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23. Är det lätt ellar svårt att förstå webbversionen av tertialrapportema? (Vi avser alltså tertialrapportema 
från ILS-webb.) 

Mycket lätt/Ganska lätt/Ganska svårt/Mycket svårtA/et ej 
24. Är det lätt eller svårt att förstå sambandet mellan måluppfyllelse och ILS-systemets signalsystem (röd, 
gul, grön)? 

Ja, absolut/Ja. i stort sett^Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
25.Vid redovisning för nämnden: är det webbversionen från ILS-webb av tertialrapporten som är huvud
dokument? 
Ja/Nej 

Om nej: 

25a. På vilket eller vilka sätt redovisas tertialrapporten? 
Via sammanfattande text 
Endast genom muntlig föredragning 
Annat, nämligen 

Årsredovisning 
20. Är det lätt eller svårt att förstå webbversionen av årsredovisningen? (Vi avser alltså årsredovisningen 
från ILS-webb.) 

Mycket lätt/Ganska lätt/Ganska svårt/Mycket svårt/Vet ej 
27. Redovisar årsredovisningen tydligt om målen har uppnåtts? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 
28. Redovisar årsredovisningen tydligt om årsmålen för indikatorerna har uppnåtts? 
Ja. absolut/Ja. i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 

29. Redovisar årsredovisningen tydligt verksamheternas uppnådda kvalitet? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 

30. Redovisar årsredovisningen tydligt det ekonomiska resultatet? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte ails/Vet ej 
31. Vid redovisning för nämnden: är det webbversionen från ILS-webb av årsredovisningen som är 
huvuddokument? 

Ja/Nej 
Om nej: 
31a. På vilket eller vilka sätt redovisas tertialrapporten? 

Via sammanfattande text 
Endast genom muntlig föredragning 

Annat, nämligen 
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Helhetsbedömning 
32. Tycker du generellt att ILS är ett bra sätt för nämnden att styra och följa upp verksamheterna? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett^Nej, knappast/Nej, inte alis/Vet ej 
33. Tycker du ganarellt att ILS är att bra sätt för staden att styra och följa upp verksamheterna? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alis/Vet ej 

Användning av ILS-webb 
34. Är det din uppfattning att ILS genomsyrar förvaltningens hela verksamhet? 

Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej. knappast/Nej, inte alls/Vet ej 

35. Är det din uppfattning att förvaltningens rapportering underlättas av ILS-webb? 
Ja, absolut/Ja, i stort sett/Nej, knappast/Nej, inte alls/Vet ej 

36. Används ILS-webb som rapporteringsverktyg på alla nivåer inom förvaltningen? 
ILS-webb är i mycket hög utsträckning integrerat på alla nivåer inom förvaltningen 

ILS-webb är i ganska hög utsträckning integrerat på alla nivåer inom förvaltningen 

ILS-webb är i ganska låg utsträckning integrerat på alla nivåer inom förvaltningen 

ILS-webb är i mycket låg utsträckning integrerat på alla nivåer inom förvaltningen 

ILS-webb är inte alls integrerat på alla nivåer inom förvaltningen men arbetet har påbörjats 

ILS-webb är inte alls integrerat på alla nivåer inom förvaltningen och arbetet har inte påbörjats 

37. Är det något du vill tillägga med avseende på ILS (integrerad ledning och styrning; struktur för 
styrning, uppföljning och målupptylleise)? 

38. Är det något du vill tillägga med avseende på ILS-webb (dvs det verktyg som används för verk

samhetsplaneringen och uppföljningen)? 

Tack för din medverkan! 
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